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Tisztelt Olvasók, Kedves Csopakiak!

„A múltat ünnepelni szép dolog, ha az em-

bernek a jelent és a jövőt illetően rendben

van a szénája... Kellemes az ősökre emlé-

kezni, ha az ember egynek tudja magát velük,

és tudja magáról, hogy mindenkor az ő szel-

lemükben cselekedett.” (Thomas Mann)

Az elmúlt néhány hónap, a téli-tavaszi ünne-

pek számos olyan alkalmat tartogattak a szá-

munkra, ahol megmutatkozott, hogy mekkora

hozzáadott értéke van a közös ünneplésnek.

Az adventi gyertyagyújtások, a közös karácso-

nyi ünnepek, a farsang, nőnap és március 15-

e,a húsvét megannyi szép emléket idéz, ami-

kor együtt voltunk, együtt költöttünk el egy-

egy étkezést, együtt hallgattuk, néztük az ün-

nepi műsort, együtt éltünk át valami nem hét-

köznapi élményt.

Pedig nem annyira egyértelmű képesség az

ünneplésé. Jól ünnepelni azt jelenti, hogy ki

tudok szakadni egy rövid időre a hétközna-

pokból, nem a munkámra, a feladataimra gon-

dolok, hanem időt és figyelmet adok a többi-

eknek, legyenek azok gyermekeink, családta-

gok, szomszédok, barátok vagy a történel-

münk hősei. Ezekben a pillanatokban meg-

érezhetjük azt a megtartó erőt, amit a közös-

ség nyújtani tud. Amiért érdemes megállni.

Az ünnepeink összekötnek a múltunkkal, és

építik a jövőt, hiszen a gyerekeink, unokáink

is – látva minket - valószínűleg hasonló

módon fognak ünnepelni.

Idén valahogy kivételesen sokan jöttek el az

ünnepségeinkre. Talán még a COVID-19 jár-

vány bezártsága után megmaradt vágy a sze-

mélyes kapcsolódásra okozta, vagy talán a

biztonság és a közösségi élmény keresése,

nem lehet tudni.

Számomra nagy örömöt jelentett látni a soka-

dalmat, a mosolygó arcokat, megszólítani a

barátokat, ismerősöket. Remélem, hogy a

magas részvételi arány annak a munkának a

gyümölcse is, amit Csopak közösségének a

fejlesztéséért tettünk/teszünk.

Mert a legfontosabb célunk, hogy mindenki

érezze magát nagyon jól Csopakon!

Ambrus Tibor, polgármester
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TÓTH PINCE
Átívelve a történelmen – egy csopaki kispince története

A Tóth család a Balaton-felvidékről származik, a
második világháború utáni években költözött Bala-
tonfüredre, majd Csopakra, így Tóth Gyula már itt
nőtt fel. Itt ismerkedett meg Simon Zsuzsannával,
akivel 1970-ben össze is házasodtak. Még ma is
abban a jellegzetes családi házban élnek, amelyet
Simon Lajos, Zsuzsa nagyapja épített.

A Pince - Jankovics Gusztáv festménye

Családi szüretelők és SImon Pista



A Simonok tősgyökeres csopaki család. A családi
legendárium és a Zala vármegye levéltárában őrzött
íratok szerint Simon Ádám katonai szolgálataiért
1728-ban nemesi rangot, földet kapott, így a csa-
lád gazdálkodni kezdett.  Csopak Berekhátnak ne-
vezett egykori szőlődombján telepítették az akkor
elterjedt szőlőfajtákat. A családi „birtok” folyamato-
san növekedett, az 1900-as évek elejére olyan te-
rületekre is kiterjedt, mint a Sárdi rét, felsőörsi
szántföldek, Nosztori erdők és a Hegyalja. Ezt kö-
vetően azonban, a történelem sodrában, a család
földterülete kopott, osztódott, ennek ellenére tovább
folytatták a gazdálkodást, borkészítést.
A Simonok az 1800-as évek elején a Berekháton
pincét építettek, amely azóta is a család birtokában
van. Féltve őrzik a régi prés egy elemét, amely a
belevésett dátum szerint 1837-ben készült. A család
úgy tartja, hogy a pince ekkor már állhatott, így
több mint 187 éves lehet. A pince boltozata a
Nosztori bányában fejtett kőből épült, fugázásához
agyagot használtak.
Évszázadok óta a templomok jelölik ki a falu köz-
pontját. A települések másik meghatározó területe
a szőlők és a pincék voltak. Így volt ez Csopakon,
pontosabban a régi Kövesden is. A falu és a sző-

lődombja közötti egykori lápos völgyben, vagy be-
rekben folyik ma is a Séd patak.  A faluból nézve
a berek mögött emelkedő meredek dombot nevez-
hette a népnyelv a berek hátának. Ezen a berekháti
területen is voltak akkoriban a falu pincéi. Az Óbor
utcában szerencsére még ma is fellelhetők földbe
vájt, vagy földdel borított pincék, mint pl. a Balogh,
vagy a Pöcz pincék.
Zsuzsa édesapja, Simon István, mint önálló gazda
a háború után tovább folytatta a gazdálkodást. Fon-
dorlatos trükkökkel ugyan sokáig sikerült elkerülnie
a beszervezőket, a TSZ tagosítást, de úgy alakult,
hogy egyszer végül aláírta a papírt. Nem is bírta
sokáig, egy év múlva kilépett a szövetkezetből. A
bevitt vagyont, a bevitt földterületeket azonban nem
kapta vissza, így földjeik nagyrészét elvesztették.
A berekháti pince a hozzátartozó kis szőlőterülettel
azonban szerencsére megmaradt. Ezt a kis szőlős-
kertet így sikerült megőrizni a következő évtizedek-
ben is, annak ellenére, hogy a hetvenes-nyolcvanas
években az egykori szőlődomb, a Berekhát kezdett
intenzíven beépülni.
Simon Pista a TSZ-ből kilépve, újra szabad ember-
ként tovább folytathatta a földművesi munkát.  Lo-
vaival szántott, fuvarozott, művelte a szőlőt. Nehéz
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Simon Pista Simon Pista felesége Bózsa Lídia
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évek voltak ezek, de ezekben az időkben is sike-
resen gazdálkodott. Borai népszerűek voltak a ven-
déglősök körében, akik hordóban szállították el a
távolabbi városokba, az előző évben lefoglalt meny-
nyiséget. Még bécsi borkereskedők is megfordultak
a berekháti pincében, a jó csopaki rizlingért. Simon
Pista a pincét ekkor egy kis présházzal bővítette.
Sajnos a rendszerváltást követően sem sikerült a
korábban elvett, elvesztett földterületeket visszasze-
rezni. Ennek ellenére tovább folytatták az ősi csa-
ládi munkát. Ez volt az az időszak, amikor Tóth

Gyula egyre töb-
bet segített az
apósának, és így
évek alatt elleste
és megtanulta a
szőlőgondozás, a
borkészítés csa-
ládi hagyományát.
Simon Pista tá-
mogatásával Tóth
Gyula fokozato-
san átvette és
magára vállalta a
családi szőlő és
kispince körüli
munkát. Ebben az
időben jelentek
meg saját, igazi,
berekháti olaszriz-
ling borai. 1993-
ban már saját
bort palackozott,
amelyből még pár
üveget féltve őriz

a pincében. Közös munkájukkal ők is hozzájárultak
a csopaki bor, a csopaki olaszrizling hírnevének új-
jászületéséhez. Ezt követően a Tóth pince borai is
megjelentek és sikereket értek el a borversenyeken.
1996-ban és 2011-ben az egy évvel korábban szü-
retelt Olaszrizlinggel az „Év Borosgazdája” címet
nyerte el. Több évben is „Csopak Község Év Bora”
díjat kapott palackos, többnyire a Berekháton szü-
retelt szőlőből készült borai.
Tóth Gyula a Balatonvin Borlovagrend Egye sü -
let tagjaként és tisztviselőjeként intenzíven bekap-
csolódott a borkultúra TSZ világ utáni „újjáépíté-
sébe”, részt vett a borversenyek szervezésében,
alapító tagja volt a Csopaki Kódex-nek. 2015-ben
pedig megkapta a Magyar Borrendek Országos
Szövetsége által alapított Pro Vino Érdemérmet, a
borrendi mozgalomban, a borrendek és a magyar
borkultúra, a kulturált borfogyasztás népszerűsítése
érdekében több éven, évtizeden át kiemelkedő
munkájának elismeréseként.

A Tóth család

A Tóth pince Gyerekek a tőkék között (Fotó Niederhoffer Edina)

Kiskosárba  szüretelve
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A pincében természetesen évszázadokon keresztül fa-
hordókban nevelkedett a bor, de a megtapasztalt ég-
hajlati és a népszerű ízlésvilág változása miatt mára
elsősorban az új technológiák alkalmazásával készíti
a bort, a lehető legkevesebb beavatkozással. Ügyelt
arra, hogy a reduktív eljárással készült borok is meg-
őrizzék a terület sajátosságait, jellegzetes jegyeit. A
Berekháton, a pince körül megmaradt és megmentett
kis szőlőskert olaszrizlingjének sajátos ízvilága van.
Köszönhetően a köves-sziklás talajnak, és a már több
mint 50 éve telepített tőkék mélybenyúló gyökereinek.
A megmaradt berekháti terület mellé újabbakat vá-
sároltak, és vettek át művelésre. Jelenleg összes-

Részlet a családi gyűjteményből

Tavasz a szőlőben - Tóth Gyula ás AndreaBerekháti szőlőskert

Tóth Gyule a Pro Vino érdekméremmel
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ségében kb. egy hektárról szüretelnek és dolgoznak
fel szőlőt, különböző dűlőkből.
A sárgamuskotály nagyon ritka Csopakon, és Gyula
nagyon büszke is a száraz, félszáraz sárgamusko-
tály borára. Sajnos ezeket a kicsi területeket már
nem egyszerű megvédeni a fertőzésektől, az pedig
bizonytalanná teszi a termés mennyiségét és minő-
ségét. A korábbi években sauvignon blanc területet
is művelt, és szívesen emlékszik vissza a jól sikerült
tételekre. Kár, hogy ezek a kis szőlőterületek a bor-
vidék területén egyre fogynak, tönkremennek, fontos
lenne lassítani ezt a folyamatot.
Nevetve mondja, hogy a nagyokhoz képest ők csak
egy mini borászattá nőtték ki magukat az idők
során. Egyrészt azért, mert sajnos a korábbi szőlő-
területeket véglegesen elvesztette a család, más-
részt, mert az ezredforduló környékén megjelentek
az ambiciózus, elhívatott családok és fiatalemberek,
akik fantáziát láttak a borban, Csopakban, szóval
mindabban, ami a csopaki ember élete volt évszá-
zadok óta. Friss tőkét, új szemléletet hoztak. Üzle-
tileg rendtábilis, helyi viszonylatban nagy pincésze-
tekké fejlődtek. Összességében felélesztették és
megerősítették a csopaki bor hírnevét.
Zsuzsa és Gyula két lánya közül Andrea a család
segítségével 1990-ben saját vállalkozásba kezdett,
végzettségének megfelelően a vendéglátásban. Iz-

galmas idők voltak ezek, amikor a 90-es évek gyor-
san változó vállalkozói világában kialakították a  mi-
nőségi vendéglátást.
Andrea a csopaki strandon nyitotta meg kis üzletét,
ahol természetesen a Tóth pince borait is kínálta a
vendégeknek, a nyaralóknak. A szocializmus évtizedei
után ez volt az első hely Csopakon, ahol jogilag is,
hivatalosan is, minőségi CSOPAKI bort lehetett kapni,
kóstolni, vásárolni, igényes körülmények között.
Ebből a kis üzletből fejlődött ki az évtizedek során
Csopak egyik emblematikus étterme, az Andi Grill-
kert. Túlzás nélkül állítható, hogy a Grillkert orszá-
gos ismertségre tett szert, mert a Balatonnál – sőt
az országban – az elsők között alakította ki a glu-
ténmentes éttermet, ahol a szigorú ételkészítési
szabályoknak köszönhetően biztonsággal ehettek-
ihattak a cöliákia betegségben szenvedők, a liszt-
érzékenyek is.

Tél a szőlőben

Tóth Gyula és felesége Simon Zsuzsa

Tóth Andrea
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Andrea a közelmúltban eladta az üzletét, és figyel-
mét, energiáit a szőlőtermesztés, a borászat felé
fordította, és most ő segít édesapjának a szőlő- és
a pincemunkákban. Szakmailag képezi magát. Úgy
érzi felelősséggel tartozik, hogy ő is, mint a soron
következő negyedik generáció tagja megőrizze, to-
vábbfejlessze az elődök évszázados hagyatékát, tu-
dományát. Andrea úgy gondolja, hogy a nagy pin-
cészetek megerősödése lehetőséget teremt a kicsi
pincészeteknek is, mert megerősíti a tapasztalt bor-
fogyasztók igényét a különleges, kis területen ter-
mesztett szőlőből, és kis tételben készülő minőségi
borok iránt. „Merjünk kicsik maradni...” – mondja
mosolyogva. „Nem tulajdonosai vagyunk a szőlő-
nek, hanem gazdái. Nem hektárban, hanem tőké-
ben gondolkodunk.” – teszi hozzá.
A pince jelenét és jövőjét ezért „újragondolják”. A
saját boraik mellett szeretnének hangsúlyt helyezni
más, elsősorban kis pincészetek jó minőségű bo-
raira is, megmutatva a területek, a dűlők egyedisé-
gét. Ugyanakkor a pince védelme, a mikroklímájá-
nak megőrzése miatt szükséges a vendégforgalom
csökkentése is a jelenlegi, 200 éves pincerészben.
Emiatt egy új kis épületet terveztek, amely közvet-
lenül kapcsolódik a régi pincéhez. Az építési mun-

kálatok idén februárban el is indultak. Ebben kerül
majd kialakításra a kis borbolt és a minőségi kós-
tolóhely. Sajnos ennek érdekében, a helyszűke
miatt a féltve őrzött berekháti szőlő egy részét fel
kellet áldozni, de ezzel párhuzamosan új oltványo-
kat is telepítettek és telepítenek. A hozzáépítés le-
hetővé teszi, hogy a szőlőfeldolgozást is korszerű-
sítsék.
Mivel a szőlőskert belterületen található, és csök-
kent az építési telkek kínálata, érezhető volt a nyo-
más, hogy ez az utolsó bakművelésű terület is egy-
szerű építési telekké váljon. Az a család szándéka,
hogy ezzel a kis épülettel tovább éljen és erősödjön
a régi családi örökség, a terület évszázados funk-
ciója, a bor tisztelete és kultúrája. Andrea kiemeli:
fontos szempont volt, hogy az új épület elsősorban
modern legyen, elkerülendő azt a régieskedő stílust,
amely megpróbálná lemásolni, imitálni azt, amit régi,
mert csak így lehet tiszteletben tartani mindazt,
amit örököltünk, mindazt, ami fontos.
A család szá-
mára mindig
is fontos volt
a hagyomá-
nyok, a tárgyi
emlékek meg-
őrzése, az ér-
tékek tovább-
vitele. A pince
te tő te rében
Zsuzsa és
Gyula egy kis
helyi, családi
m ú z e u m o t
alakított ki. A
tárgyi emlé-
kek elsősor-
ban családi
örökségek, a
nagyszülők, dédszülők használati tárgyai, munka-
eszközei. A szőlészet, borászat régi eszközei mellett
megtalálhatók itt a nádvágók, halászok, cipészek
szerszámai is. Olyan borkülönlegességeket is őriz-
nek. mint az 1983-as évjáratú, töppedt szőlőből ké-
szült olaszrizling, vagy az első, magánpince által
országos borversenyen arany díjat nyert csopaki
olaszrizling bora.
Hagyomány már, hogy minden évben a csopaki
óvodások is eljönnek, és a nekik fenntartott sorokat
ők szüretelik le. Nagyon lelkiismeretesen és fegyel-
mezetten szedik a szőlőt a gyerekek. Jutalmuk a
frissen préselt must. Amikor a gyerekek később a
szüleikkel errefelé sétálnak, örömmel kiáltanak fel,
hogy „Apa itt mi szüreteltünk!”. Fontos dolog ez.
Fontos Csopaknak, fontos a szőlőnek, fontos a
gyerekeknek. Fontos a jövőnek...

Tóth Gyula a berekháti szőlőben
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Idén is Csopak ad otthon a 
Balaton Vadgasztro Fesztiválnak

Május 18-19-én rendezik meg a Balaton Vad-
gasztro Fesztivált, melynek középpontjában a vad-
hús és annak számos elkészítési módja áll, amit a
helyszínen bárki megtekinthet. A rendezvény kere-
tein belül településünk további kulturális kincsek-
kel gazdagodik, hiszen megnyílik a Bakony Vadjai
és Élővilága Kiállítás. A részletekről a főszervezőt,
Vadász Oszkárt kérdeztük.

Tavaly nagy sikerrel zajlott az első Balaton Vad-
gasztro Fesztivál. Lesz valami változás az idei ren-
dezvényen?
Megváltoztattuk a helyszínt, éppen a nagy érdeklő-
désre való tekintettel. Nem titkolt célunk, hogy még

inkább szeretnénk nyitni a nagyközönség felé, és
ehhez szükségesnek láttuk, hogy a zártabb Csopaki
Üdülőfalu és Kemping helyett most a Csopaki
Strand parkolójában táborozzunk le erre a két
napra. Bízunk benne, hogy a pünkösdi hétvégén
rengeteg helyi lakos és nyaraló eljut a fesztiválra.
Egy valamiben nem lesz azonban változás: a szín-
vonalban! Idén is számos izgalmas programmal,
szakmai és szórakoztató jellegű előadásokkal és
bemutatókkal várjuk a vendégeket.
Milyen ételeket kóstolhatnak a vendégek?
A rendezvény nevéhez hűen a magyar vadhús lesz
középpontban, a nagyvadjaink, vagyis a gímszarvas,
a dámszarvas, az őz és vaddisznó mellett termé-
szetesen vadszárnyasok, fácán vagy fürj is terítékre
kerülnek majd. A főzőcsapatok maguk dönthetik el,
hogy milyen ételt főznek, a lényeg, hogy bebizo-
nyítsuk: a vadhús messze több a borókabogyós
pörköltnél. Mindenkit bátran bíztatunk arra, hogy
merjen a magyar vadhúshoz nyúlni, és engedje el
a konyhában a fantáziáját, hiszen számos lehetőség
rejlik a rendkívül egészséges, európai szinten is ki-
emelkedő minőségű magyar vadhúsban!
A vadhús promóciója mellett milyen céllal hozta
létre tavaly a rendezvényt?
A Bakony és a Balaton-felvidék hazánk ékszerdo-
boza. Számos természeti csodát rejt, növény- és
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állatvilága egyedülálló és ámulatba ejtő. Bár sokan
látogatnak ide évről évre, mégis úgy éreztem, ren-
geteg embernek még mindig a strandolást, a lán-
gost és a tájidegen hekket jelenti a Balaton. Ebből
jó lenne végre kitörni, ám ehhez meg is kell mutatni
az ide érkezőknek, hogy a felsoroltakon túl is van
itt élet, méghozzá nem is akármilyen! Nem titkolt
küldetésünk az is, hogy ráébresszük az embereket:
érdemes visszatérni a természethez. Én azt vallom:
minél inkább eltávolodunk a természettől, annál in-
kább magunkra maradunk…

Ezt segíti a Csopakon nyíló állandó kiállítás is?
Igen, pontosan ezzel a céllal hoztuk létre a Bakony
Vadjai és Élővilága Kiállítást, mely nemcsak a ren-
dezvény idején lesz nyitva, hanem – reményeink
szerint – hosszú éveken át öregbíti majd Csopak
hírnevét. Az Országos Magyar Vadászkamara
Veszprém Vármegyei Területi Szervezetének, azon
belül is Baracskay Lajos titkár úrnak köszönhetően
számos kiállítási tárgyat, illetve vadpreparátumot si-
került idehoznunk, és csodálatos diorámákba he-
lyeznünk. A látogatók testközelből csodálhatják meg
a vadállatokat, és a növényvilág rejtelmeibe is sze-
retnénk bevezetni őket. A cél, hogy a látogatók kö-
zelebbről megismerkedjenek az erdei növényekkel,
gombákkal is. Biztosak vagyunk abban, hogy így
már sokkal otthonosabban mozognak majd az er-

dőben, és a gyerekekben korán kialakul a természet
iránti tisztelet. Hatalmas segítségünkre volt a kiállí-
tás létrehozásában a Magyar Vadáért és Vadászati
Kultúráért Alapítvány is, mely szervezet nemcsak a
megnyitón, hanem később, a kiállítás üzemelteté-
sében is komoly feladatot vállal.
A kiállításmegnyitón is szerepet kap a vadgasztro-
nómia?
Természetesen igen. Aki május 18-án, szombaton
este 18:00 órakor eljön a kiállításnak helyet adó
Plul-Malomba, nem mindennapi fogásokat kóstol-
hat. A malom saját lisztjéből sütjük majd a kenye-
ret, amelyhez vadhúsból készült ínyencségeket kí-
nálunk.
A Magyar Vadáért és Vadászati Kultúráért Alapít-
vány milyen szerepet vállal a hétköznapokban?
Talán nem mondok újat azzal, hogy a magyar va-
dászati kultúra sokéves történelemmel büszkélked-
het. Hazánk vadfajai és trófeáik minősége, illetve a
hazai vadgazdálkodás Európa-szerte ismert, és
nagy elismerésnek örvend. Az alapítvány, melyben
magam kurátori szerepet töltök be, célul tűzte ki a
nemzeti kincsnek számító vadászati kultúránk és a
vadászetika megőrzését, ápolását és széles körben
történő megismertetését. Szeretnénk segíteni a va-
dászat széleskörű társadalmi elfogadottságát azáltal,
hogy rávilágítunk: a vadgazdálkodás azon felül,
hogy sokunk szenvedélye, valójában egy megkerül-
hetetlenül szükséges gazdálkodási ág, mely hosszú-
távon az állatok jó életkörülményeinek fenntartását
és a kiemelkedő hazai génállomány megőrzését is
biztosítja. Alapítványunk célja ezért az is, hogy min-
den, a vadászati kultúra és etika területén fellelhető
információt dokumentáljunk, és elérhetővé tegyük
azt bárki számára, megőrizve ezzel ezt az értékes
tudástárat az utánunk jövő generációknak is. Erre
csodálatos példa ennek az állandó kiállításnak a
létrehozása, illetve működtetése.
Arra biztatok mindenkit, hogy látogasson el a má-
sodik Balaton Vadgasztro Fesztiválra, ahol a kultu-
rális programoknak köszönhetően nemcsak a tes-
tünk, de a lelkünk is jól lakik!
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Megújult a Csopaki 
Református Általános Iskola
Hosszú évek várakozása után átadták a teljeskö-
rűen felújított Csopaki Református Általános Isko-
lát. Az utóbbi években a tanulók létszáma oly mér-
tékben növekedett, hogy sürgetővé vált az iskola-
bővítés kérdése, ezért 2022-ben az iskola és a te-
lepülés vezetése a térség országgyűlési képviselő-
jének segítségével forrást szerzett a beruházás-
hoz. A Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt két ütemben,
összesen közel Egymilliárd Forint vissza nem térí-
tendő támogatásban részesítette a Csopak-Paloz-

naki Református Társegyházközséget, mint az in-
tézmény fenntartóját. Az első ütemben elkészült az
épület szerkezetének teljes megerősítése, az eme-
let ráépítése, az új tető kialakítása, és egy új lép-
csőház megépítése. A második ütemben helyére
kerültek a nyílászárók, üvegfelületek, burkolatok.
A fűtés és villamos hálózat teljesen megújult, kor-
szerű hőszivattyú került beépítésre, valamint meg-
valósult a radiátorok cseréje is. Az emeleten két
tanterem, egy természettudományi szaktanterem
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korszerű laborfelszerelésekkel, két iroda, tárgyaló,
mosdók, pihenőszoba kerültek kialakításra. Az alsó
szinten elkészült egy 100 fő befogadására alkalmas
színházterem, új tanári szoba, iroda, fejlesztő
terem. A régi tantermeket teljeskörűen felújították.
Az udvar átépítése során 300 négyzetméter burko-
lat és egy árnyékoló terasz is épült. A homlokzat
megújult, és egy különleges, új főbejárattal bővült
az intézmény. A felújítás által az intézmény területe
közel 700 m2-el növekedett.

A Csopaki Református Általános Iskola átadó ün-
nepsége nem csupán egy építkezés lezárultát je-
lentette, hanem egy közösség, a hit, és egy nem-

zet oktatási elkötelezettségének megnyilvánulását
is. A 2012 óta a helyi protestáns gyülekezet által
fenntartott intézmény az elmúlt években jelentős
diáklétszám-növekedést tapasztalt, ami szüksé-
gessé tette az iskola bővítését és modernizálását.
A projekt három év alatt valósult meg, mely idő
alatt a diákok és tanárok ideiglenesen más-más
helyszíneken, a gyülekezeti teremben, a kultúrház-
ban, a folyosón, és az ebédlőben is kénytelenek
voltak tanulni. Huszár Péterné, az iskola igazgató
asszonya köszöntő beszédében elmondta, most
egy olyan épületben folytathatják a munkát, ahol
a tudás mellett értéket is átadhatnak a gyerekek-
nek. 
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„Most egy gyönyörű épület vesz bennünket körül,
ahol pedagógusaink a gyermekek számára értékes
mintát adhatnak. Megmutathatjuk, hogyan kell a kul-
túra értékeit megbecsülni, a tanultakat érvényesíteni.
Isten közelségében, biztonságos környezetben, új-
szerű módszerekkel, minőségi, tárgyi és szellemi
környezetben nevelni a ránk bízott gyerekeket. Akik
ismerik az intézményünkben folyó munkát, ismerik
eredményeinket, tudják, hogy a Csopaki Református
Általános Iskola egy komoly szakmai műhely. Hálá-
sak vagyunk, hogy intézményünk bizalmat kapott,
megújulhatott, nevelő-oktató munkánkat egy igé-
nyes, modern környezetben folytathatjuk.”
/Huszár Péterné, iskolaigazgató/

A beruházás kapcsán kialakult, és erősödő összefo-
gást a térség országgyűlési képviselője, Dr. Kontrát
Károly, valamint a fenntartó Csopak-Paloznaki Refor-
mátus Társegyházközség lelkipásztora, Tislér Géza is. 

„Három év kemény munkája, kitartása, hite meg-
hozta a gyümölcsét. Számomra a legmegkapóbb je-
lenet, amikor a gyerekek kijönnek a termekből, és
lassan-lassan megtelik a folyosó, az történik, aminek
történnie kell. Közel 200 kis nebuló birtokba veszi az
épületet. Úgy mondják, a próbatételben ismerszik
meg igazán a másik. Köszönet illet mindenkit Cso-
pakon innen és túl, aki felkarolta ügyünket. Püspök
úr, államtitkár úr, képviselő úr, köszönjük, hogy jötte-
tek, láttatok, amikor nehézségekbe ütköztünk, és se-
gítségetekkel győztünk”
/Tislér Géza, református lelkész, fenntartó/

Két olyan intézmény van egy ember éltében, ami
összeköti a múltat és a jövőt, ami képes megala-
pozni egy település közösségének hosszú távú
megmaradását, a templom és az iskola. Erre hívta
fel a figyelmet Csopak polgármestere, Ambrus
Tibor.

„A templom, az egyház közösségéhez való tartozás
végigkíséri az életünk állomásait, a múlt hagyomá-
nyait és értékei által segít lehorgonyozni a jelenben,
megtalálni a stabil pontot az állandóan változó világ-
ban. Az iskola pedig épp erre a változó világra készít
fel bennünket, az elődeink tudására alapozva építi a
jövőt, tanítja, bátorítja a jövő nemzedékét. Múlt, jelen
és jövő találkozási pontja az iskola és a templom
tere. Csopakon pedig ez a két intézmény eggyé vált,
hatására a közösségre megsokszorozódott. Ugyan-
azok a gyerekek és szülők ismernek egymásra az
osztálytermekben, a szülői értekezleteken és az is-
tentiszteleteken, egyházi rendezvényeken, közös ér-
tékek, közös cselekvés és közös kötődés fűz össze
bennünket. Polgármesterként én nem is kívánhatnék
ennél többet. Csopak lakossága nevében köszönöm
mindenkinek, akinek része volt iskolánk felújításában,
megújulásában, és természetesen külön köszönöm
a kollégáknak.”
/Ambrus Tibor, polgármester/

Országszerte közel 26.000 pedagógus dolgozik egy-
házi oktatási intézményben, és összesen 260.000 gye-
rek jár vallási közösségek által fenntartott óvodába,
általános-, vagy középiskolába, ahol nem csak tudást



15

CSOPAKI Hírek
2024. április

kapnak, hanem lelkiekben is gazdagodnak a fiatalok.
Erre hívta fel a figyelmet Soltész Miklós, az egyházi
és nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkár.

„A 26 ezer nevelő fantasztikus munkát végez. Mert
nem csak az úgynevezett tárgyi tudást adják át, ami
óriási és nagyon fontos. Nem csak a nevelés részét
adják át, amit minden iskola átad és át kell, hogy
adjon, de hozzá tud tenni egy olyan lelki pluszt,
amely nem tudjuk, hogy mikor térül meg. Nem tud-
juk, hogy gyermekeinkben mikor fog lecsengeni.
Lehet, hogy most azonnal, de lesz olyan, aki már 10
év múlva, 15 év múlva, vagy akár élete utolsó sza-
kaszában fog rájönni, hogy milyen iskolába járt, mi-
lyen nevelést kapott, azt az egyház szeretettel segí-
tette, az egyházi iskolában lévő tanítók, tanárok sze-
retettel gondozták a lelkét is. Ezt is mindenképp fon-
tosnak tartjuk, és ehhez szorosan kapcsolódik ter-
mészetesen az a nemzeti nevelés, amelyre oly nagy
szükség van most a világban.”
/Soltész Miklós, államtitkár/

„Engem 2021-ben, egy gyönyörű verőfényes napon
keresett meg az Igazgató Asszony, a Nagytiszteletű
Úr, és Polgármester Úr, hogy szeretnének támogatást
az iskola bővítéshez, hiszen nagyon örömteli, hogy
folyamatosan gyarapodik a diákok létszáma. Akkor
megindult a tervezés, a források biztosítása, és két
ütemben - először 300 millió, aztán 640 millió - ösz-
szesen 940 Millió Forint állami támogatást kapott az
iskola. Én azt gondolom, fontos az, hogy a diákok jó
körülmények között tanulhassanak, a pedagógusok
jó körülmények között dolgozhassanak. Csopak egy
gyönyörű település, és ez az iskola is nagyon szépre

sikerült. Nem volt egyszerű, voltak nehézségek. De
én végig figyelemmel kísértem, végig támogattam ezt
az építkezést, és örülök annak, hogy ezt a mai napot
megérhettük, itt lehetünk, és minden diáknak, min-
den tanárnak, minden csopakinak, és a környékbeli-
eknek - hiszen itt nem csak csopakiak vannak, hanem
paloznakiak, és környékbeliek is - azt kívánom, hogy
ez az iskola az itteni diákok épülését szolgálja.”
/Dr. Kontrát Károly, országgyűlési képviselő/

Egy református iskolában a rendnek és a szeretet-
nek kell érvényesülnie, hogy az Úr tanítása szerint
tudják nevelni a gyerekeket. Erre a Dunántúli Re-
formátus Egyházkerület püspöke, Steinbach József
hívta fel figyelmét igehirdetésében, majd a beruhá-
zásról elmondta:

„2012-ben a Dunántúli Református Egyházkerület-
ben több településről kaptunk megkeresést, hogy
átvenné a Református Egyház főleg a helyi gyüleke-
zetek fenntartásában az iskolákat. Ez nagyon sok is-
kola esetében megtörtént a Dunántúli Reformátu-
sok nagy családjában, és ami érdekes, hogy itt a
Balaton északi karéjában gyakorlatilag ezáltal 7 re-
formátus általános iskola jött létre gyülekezeti fenn-
tartásban Balatonfőkajártól egészen Balatonfüredig.
Ennek a 2012-es átvételnek a része a Csopaki Re-
formátus Általános Iskola is. Mindegyik gyönyörűen
működik, tényleg azt látjuk, és talán Önök is érzé-
kelik, hogy áldássá lett itt a környéken és a régió-
ban. Hadd emeljem ki, hogy amit a Csopaki Refor-
mátus Egyházközség és Tislér Géza Nagytiszteletű
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Úr az iskola és a település vezetésével együtt tett
ezért intézményért, az tényleg ember feletti, és rajta
van az Isten Áldása, hiszen 96 diákkal vették át, és
most 200 gyerek jár ide. Ezért volt szükség a bőví-
tésre. Én hiszem azt, hogy olyan gyermekeket ne-
velhetünk, akik az oktatás mellett kapnak nevelést,
valamiféle olyan irányt, ami egyedül képes szebbé
tenni az életet, és amire szerintem ma nagyon nagy
szükség van.”
/Steinbach József, Magyarországi Református
Egyház Dunántúli református egyházkerületének
püspöke/

Az ünnepségen részt vevő diákok és tanárok, va-
lamint a támogatók és a közösség tagjai egyaránt
tanúi lehettek annak, hogy a közös cél érdekében
végzett munka, a hit és az elkötelezettség képes
valódi változást hozni. Az iskola nem csupán fizi-
kailag újult meg, hanem a benne folyó oktatás és
nevelés minősége is új szintre emelkedett, biztosítva
ezzel a jövő nemzedékének egy stabil, értékekkel
teli alapot.

Az gyönyörűen felújított iskolát egy nyílt nap kere-
tein belül, május 11-én bárki megtekintheti.
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Kitüntetésben részesült 
Dr. Szántód Anita jegyző!
Március 15-e alkalmából Magyar Érdemkereszt
Arany fokozata kitüntetésben részesült Dr.
Szántód Anita jegyző, „a közigazgatásban vég-
zett 34 éves munkájáért, kiemelve Csopak te-
lepülés jegyzőjeként végzett 20 éves, kiemel-
kedő, magas szakmai színvonalú tevékenysé-
géért.” 

A „Magyar Arany Érdemkereszt” a Magyar Ér-
demkereszt legfelső fokozata, magasrangú ál-
lami kitüntetés. Az elismerést minden évben
nemzeti ünnepünk alkalmával osztják ki azok-
nak, akik a hazai érdekek előre mozdításáért
kimagasló munkát folytatnak. A díj nívóját
emeli, hogy magyar és külföldi polgárok szá-
mára egyaránt adományozható.

A kitüntetés alkalmából Dr. Szántód Anitával
beszélgettünk.

Elsősorban szeretnénk gratulálni a kitüntetéshez. A
XXI. században talán már nem gyakori, hogy valaki

ilyen sokáig megállja a helyét egy pályán, sőt, hogy
egy helyen húsz évet tölt el olyan pozícióban, ahol
állandóan naprakésznek kell lenni a sűrű jogszabály-
változások miatt, ahol néha türelmetlen ügyfelekkel
kell foglalkozni. Érdemes ilyenkor visszapillantani az
életútra. Hogyan került a jogi, államigazgatási pá-
lyára?
Igazi „balatoni” lány vagyok, Balatonfőkajáron jártam
általános iskolába, Veszprémben középiskolába, ami
után elvégeztem az Államigazgatási Főiskolát. Az
iskolapadból kikerülve rögtön a mélyvízbe kerültem,
nehéz sorsú gyerekekkel, családokkal foglalkoztam
11 évig Balatonfűzfőn a gyámhivatal vezetőjeként.
Pályakezdőként itt tanultam meg, hogy valójában
mi a fontos, és mi nem az. Megtanultam, hogy be-
csülni kell az emberi életet, hogy nem a hatósági
szerep és a vele együtt járó hatalom a fontos,
hanem az emberek és az emberi sorsok, amik az
„ügyek” mögött meghúzódnak.
Előfordult, hogy óvodából „loptuk ki” az elhanya-
golt, bántalmazott gyerekeket, és vittük jobb helyre,
befogadó családba. Olyan gyerekekkel dolgoztam,
akik életükben nem ittak tejet, nem ettek banánt.
Ennyi nehéz sors és szenvedés megtapasztalása
után nagyon kiégtem, elfáradtam, és a váltás mel-
lett döntöttem.
Még a munka mellett végeztem el a pécsi egyetem
jogi karát. Éppen az államvizsga előtt álltam, amikor
a belügyi közlönyben megjelent a hirdetés, hogy
Csopakra jegyzőt keresnek. Jelentkeztem a hirde-
tésre, és a meghallgatásomat követően a Testülettől
megkaptam azt a bizalmat, ami azóta is jellemzi a
munkakapcsolatunkat. Ráadásul ebben a hivatalban
olyan légkör fogadott, ami addig ismeretlen volt a
számomra. Jó volt megtapasztalni az idősebb kol-
légák támogatását, segítőkészségét.
Pedig valószínűleg nem voltam könnyen elfogadható
akkor a nálam idősebbek számára, hiszen fiatal vol-
tam, ezen a területen még tapasztalatlan, ráadásul
hajlamos voltam külsőségekben változatos módon
kifejezni önmagam. Előttem hét jegyző töltötte be
ezt a munkakört a rendszerváltástól 2004-ig, talán
azt gondolták rólam, hogy én sem maradok sokáig.
Végül már húsz éve dolgozom jegyzőként, és el-
mondhatom, hogy szeretem a munkámat, szeretem
a csopaki életemet.
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Milyen volt megérkezni ebbe a pozícióba, hogyan ala-
kult az együttműködés a hivatali kollégákkal, polgár-
mester úrral?
Polgármester úrral nagyon jó együttműködés alakult
ki az évek során, sok mindenben hasonlítunk egy-
máshoz, más területen pedig jól kiegészítjük egy-
mást. A munkatempónk, a kreatív, megoldásokat
kereső hozzáállásunk, a vállalkozói szemléletünk ha-
sonlít. Egy-egy probléma kapcsán azt a kérdést
szoktuk feltenni, hogy „hogyan lehet ezt megol-
dani?”, ahelyett, hogy a nehézségeket vennénk
sorra. Aztán persze Tibor elképzeli a „toronyórát
lánccal”, fantasztikus víziói tudnak lenni, amikor
jövök én, és lehúzom a földre, keretek közé szorí-
tom az álmait. De a végén mindig kialakul valami
jó dolog belőle.
Az is közös bennünk, hogy egyikünk sem hatalmi
pozícióként tölti be a hivatását, hanem az ember-
ekkel törődve, az igényeiket szem előtt tartva, a
sorsukat, problémáikat megértéssel kezelve dolgo-
zunk. Sajnos vannak olyan települések, ahol a
jegyző és a polgármester közti konfliktus szétfeszíti
a közösség életét. Nálunk ez rendben van.
Megismertem a települést, megismertem az ember-
eket, a kollégáimat. Azóta sokan lecserélődtek kö-
rülöttem, munkatársak jöttek-mentek. Mostanra egy
olyan gárda alakult ki a hivatalban, ahol mindenki
érti a dolgát, nem jön zavarba, ha nehéz helyzete-
ket kell kezelni, és hajlandó szükség esetén kemé-
nyen dolgozni. Hiszen nálunk nem biztos, hogy

péntek délután 2-kor kieshet a toll a kezünkből.
Számos program, rendezvény van, amit felügyel-
nünk kell, ha valamilyen probléma adódik a faluban
éjszaka, vagy a hétvégén, akkor bizony ott kell len-
nünk.
Az ügyfélfogadás idejét jelző tábla is inkább csak
azért van ott, mert kötelező kiírni. Hozzánk bármikor
be lehet jönni, ha éppen sürgős probléma merül
fel, vagy például egy nyaralótulajdonos esetében,
aki nem lakik itt, nem tud bármikor bejönni a hiva-
talba, és épp nincs ügyfélfogadás, amikor Csopa-
kon van. Nyitottak vagyunk, nem csak szimbolikus
értelemben.
A bürokrácia sajnos a szükséges, ám kellemetle-
nebb része a munkánknak. Igyekszünk segíteni,
amin csak tudunk, de ezt keretek között kell meg-
tennünk, mert nem csak az a fontos, hogy intéz-
kedjünk egy-egy problémás esetben, de az is, hogy
a józan középúton maradjunk a segítőkészség és a
realitás, a teherbíróképességünk között.
Kívülről az emberek, a csopakiak azt látják, hogy
működik a település. Van víz, villany, járható az út,
vannak kutak, gondozottak a parkok, közterek,
tiszta a falu. Azt kevesen látják, mennyi munka van
emögött.

Ön szerint van-e annak jelentősége, hogy nőként végzi
ezt a munkát?
Nőként nagyon jól be tudom tölteni az „összekötő”
vagy a „híd” szerepét konfliktusos helyzetekben.
Meg tudom hallgatni a feleket, képes vagyok meg-
érteni a különböző szempontokat, és tudok olyan
kompromisszumos megoldásokat találni, ami min-
den fél számára megnyugvást jelent.
Valószínűleg érzékenyebb vagyok az emberi prob-
lémákra, a talán empatikusabban közelítek meg jogi
kérdéseket. Ezt úgy értem, hogy átérzem a válto-
zatos élethelyzeteket, és igyekszem a jogszabályok
adta keretek között megoldást nyújtani rá. Nem
mindig könnyű a szubjektív problémát a nagyon is
objektív jog eszközével kezelni.
A precizitás is nagyon fontos képesség ebben a
munkában. A jogszabályokat értelmezni, alkalmazni
nem egyszerű feladat, fontos, hogy pontosan értsük
és alkalmazzuk őket.
De mindez természetesen nem női sajátosság, sok
férfi kollégám képviseli ugyanezt a szemléletet.
Mit lehet mondani a jegyzői munkáról? Sokan va-
lószínűleg csak egy hivatalos pozíciót látnak
ebben.
Szerintem a jegyzői hivatás kicsit hasonlít a házior-
vosi feladatkörhöz. Nem specialista egy-egy terüle-
ten, de mindenhez kell értenie. Jegyzőként is a jog
szinte minden területébe bele kellett tanulnom, hogy
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értsem mi történik a faluban vagy a hivatalban. A
vízügytől az építésügyekig, a pénzügytől az önkor-
mányzati jogig képben kell lennem. Gyakran nyújtok
jogi segítséget a hozzám fordulóknak legyen az
végrendelet megírása, vagy telekvita.
De meg kellett tanulnom nemet mondani is, ami
nem volt könnyű, mert szívesen segítek másoknak.
Jegyzőként egy kicsit pszichológusnak is kell lenni.
Előfordul, hogy hétfő reggel valaki már dühösen,
ingerülten jön a hivatalba, egész hétvégén arra ké-
szült, hogy majd „jól megmondja” a magáét. Minket
ugyan meglepetésként tud érni a heves indulat,
mégis képesnek kell lennünk lecsillapítani, meg-
nyugtatni az ügyfelet. Csak nyugodtan, higgadtan
tudunk racionális megoldást találni a problémájára.
Azt is el kell fogadnunk, hogy nem tudunk minden-
kinek megfelelni. Igyekeznünk kell a többség szem-
pontjait előtérbe helyezni, és számolni azzal, hogy
lesznek elégedetlenek. 
2013-tól Paloznak jegyzője is vagyok.

Kívülről érkezett a településre. Hogyan vált végleg
„csopakivá”?
2005-ben költöztem végleg Csopakra.
Sajnos 2006-ban a balatonfűzfői tűzijátékraktár rob-
banásában elveszítettem az édesapámat. A fájdal-
mas gyászban is mellettem állt a közösség, meg-
hatódtam azon, milyen sokan eljöttek a temetésre,
és fejezték ki együttérzésüket, segítettek a nehéz
időszakban.

Az ünneplés azóta is nehezen megvalósítható az
életemben, a diplomaosztóm ezután a baleset után
két nappal volt. Nem igazán tudtam örülni.
Ez volt az első alkalom, amikor átvettem Budapes-
ten a kitüntetésemet, hogy édesanyámmal és a kis-
fiammal együtt tudtunk ünnepelni. Az, hogy velük
lehettem, legalább akkora jelentőséggel bírt a szá-
momra, mint maga az elismerés.
Az emberek között élek, sőt, nem is lehet úgy
közlekedni Csopakon, hogy ne találkozzunk, ne
legyek szem előtt. A munkám, a közösségben be-
töltött szerepem mellett a futás, mint sport, na-
gyon sokat jelent az életemben. Mindegy milyen
az időjárás, hóban, esőben is biztos, hogy felkelek
hajnalban, és elmegyek futni. Ez az idő a békés,
csendes kapcsolódásom ideje a faluhoz, a tájhoz,
az emberekhez, akik minden hajnalban a buszme-
gállóban várják a buszt. Aminek a legjobban örü-
lök, hogy jó néhányan az én példámon – és ki-
tartásomon – felbuzdulva kezdtek el futni Csopa-
kon.
Sokszor találkozom csopakiakkal hétköznapi hely-
zetekben - munkaidőn kívül - ilyenkor gyakran meg-
találnak az ügyes-bajos dolgaikkal. Egy kis közös-
ségben nem lehet elválasztani egymástól a munkát
és a magánéletet. De engem ez nem zavar, sőt,
örülök, ha tudok segíteni egy gyors válasszal, öt-
lettel.
Ahogy teltek az évek, úgy váltam „vidéki házi-
asszonnyá”, vannak tyúkjaim, palántákat ültetek,
zöldséget termesztek a kertben, szeretek sütni
főzni.

Mi a titka annak, hogy ilyen hosszú időn keresztül ki-
tartott emellett a hivatás mellett?
Azt biztosan nem kell kiemelnem, hogy Csopak
egyedülálló település. Megtiszteltetés itt dolgozni,
vigyázni a falura, szolgálni a közösséget. Azt a kö-
zösséget, amelyik nagyon befogadó volt velem, és
lehetőséget adott a bizonyításra. 
A családom támogatása is nagyon fontos. Nem
egyszer vittem magammal a kisfiamat az estébe
nyúló képviselő-testületi ülésekre, ha csak egy-egy
kedves szomszéd nem vállalta, hogy vigyáz rá.
Hálás vagyok a kisfiam türelméért, a munkatár-
saim, szomszédaim segítőkészséért. Nélkülük nem
tudtam volna húsz éven át lelkiismeretesen végezni
a munkámat. Köszönettel tartozom a képviselő-
testületnek is a sok-sok támogatásért, megérté-
sért.

Köszönjük a beszélgetést, reméljük, még sokáig
tudja folytatni a munkáját Csopakon. Kívánunk to-
vábbi sikereket, szép feladatokat a jövőben is!
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Elődeink nyomában

Boksay György
Vannak személyek, akiknek az életútját, alakját újra
és újra magunk elé kell idéznünk. Éppen annak a
történelmi vagy emberi igazságtalanságnak az
okán, hogy az ember könnyen felejt. - Így kezdődik
a Boksay György életét feldolgozó könyv előszava.
Mára már közel negyed évszázada nincs köztünk,
sok fiatal csopaki nem is emlékszik rá. Közelgő
születésnapja alkalmából mi azonban szeretnénk
felidézni életét, munkásságát, fenntartva ezzel em-

lékét még sokáig, hiszen Boksay György több év-
tizedes tevékenysége az egész Balaton partot,
annak lakóit, vendégeit szolgálta egykor. Nem csak
Csopakon, a tó körül mindenhol elismert személyi-
ség volt. Élete és munkássága példaértékű a ma-
gyar idegenforgalom és kultúra területén is. A Pan-
nonhalmi Szent Benedek-rendi Gimnáziumban
érettségizett, majd az ELTE-n és a Közgazdasági
Egyetemen tanult, ahol olasz és angol nyelvi, vala-

A Munka Érdemérem hivatalos okmá-
nya, melyet a Magyar Népköztársaság
Elnöki Tanácsa adományozott Boksay
Györgynek

Az első olaszos évfolyam, az első sorban
középen áll Boksay György. Hátul, a kép
jobb szélén dr. Albo Centoni olasztanár

Boksay György, a kis pipás
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mint idegenforgalmi szaktudását mélyítette. Kül-
földi tartózkodása során Ausztráliában és Olaszor-
szágban tökéletesítette nyelvtudását, hogy aztán
hazatérve a Balaton régió idegenforgalmi fejlődé-
séért dolgozzon. A Balatonfüredi Hajógyárban töl-
tött évei alatt műszaki fordítóként és tolmácsként
is tevékenykedett, miközben a helyi kultúra és ide-
genforgalom fejlesztésében is aktív szerepet vál-
lalt. A visszaemlékezésben özvegye, Boksayné Éva
néni volt segítségünkre.

Boksay György 1929. április 24-én született, értel-
miségi családba, szülei tanárok voltak, édesapja
Kárpátaljáról, édesanyja a Felvidékről származott.
Három testvére volt: Endre, jogász, Ilona, tanár, Pál
orvos, DON-i hős. Az elemi iskolát Pápán végezte,
majd 1939-ben Pannonhalmára került az akkor el-
sőként induló kéttannyelvű gimnáziumi osztályba,
ahol olaszul tanulhatott, és tanára a Viareggio-ból
származó Dr. Albo Centoni volt, aki hamar felfigyelt
a kis Gyurka tehetségére, így az oda érkező olasz
vendégeket ő fogadta és kalauzolta. Vendégei közt
volt Mussolini Vittorio és Paolo Thaon Revel olasz
pénzügyminiszter is. Bár a háború és az orosz
megszállás idején zord idők voltak Pannonhalmán
is, ‘47-ben leérettségizett, amikor olasz tanára egye-
düliként javasolta a híres Pisa-i Egyetemre, azonban
a kiutazási engedélyt nem kapta meg, így Buda-
pestre ment az ELTE angol-olasz szakrára. A dip-
loma megszerzése előtt az akkori politikai viszonyok

miatt az olasz tanulását betiltották, de mivel nem
szerette volna elfogadni a helyette felajánlott román
nyelv tanulásának lehetőségét, 1950-ben elhagyta
az országot. Külföldön töltött évei alatt Innsbruck
után Ausztráliában telepedett le, ahol dolgozott, tol-
mácsolt, azonban honvágya miatt ‘57-ben hazajött. 
Ahogy Éva néni fogalmaz - Isteni gondviselés ve-
zérelte Gyurkát 1958-ban Dr. Zákonyi Ferenchez,
az akkori Megyei Idegenforgalmi Hivatal vezetőjé-
hez. Ott kapott állása által részt vehetett a magyar
idegenforgalom újra szervezésében, amiért ‘61-ben
párton kívüliként kormánykitüntetést is kapott. 1970-
ben, az akkori rendszerben úgy alakult, hogy meg-
vált az Idegenforgalmi Hivataltól, ami bár nagyon
megviselte, tudásának és tapasztalatának köszön-
hetően hamar talált új munkát, a Balatonfüredi Ha-
jógyárban műszaki tolmácsként. 1989-es nyugdíja-
zásáig itt dolgozott nagy megbecsülésben.
Feleségével, Éva nénivel 1961-ben ismerkedtek
meg. Szerelem volt ez első látásra, melyből egy
életen át tartó hűség és szeretet lett. Házasságkö-
tésük után nem sokkal, 1961 decemberében Cso-
pakra költöztek, Éva néni azóta is itt lakik.
Boksay György hazatértekor Magyarországon még
a turizmus nem a ma ismert formájában virágzott,
nagyon nagy szerepe volt abban, hogy ez kialakul-
hasson. Felettese rábízta külföldi levelezéseit, az
idegenvezetők összefogását, csoportok indítását,
képzését. Takács Kálmánnal a turistaútvonalak ki-
jelölésén, feltérképezésén is dolgoztak. Rengeteg

Boksay György beszédet mond egy szak-
szervezeti konferencián

A nigériai megrendelésre készült fel-
mérőhajó - héting fektetésének - be-
mutatása 1981 februárjában

Egyike az első idegenvezetéseknek
Cseszneken, 1959. április 12-én

Fiatalkori kép Ausztráliából Boksay György és feleségeA Boksay testvérek - dr. Boksay Endre jogász, Boksay Ilona tanár,
Boksay György, dr. Boksay Pál neurológus, doni hős



22

előadást tartott a megye különböző településein.
Útikalauzok, honismereti tanulmányok szerzője és
társszerzője volt. Akkoriban kifejezetten ritkaság-
számba ment az, hogy egy magyar ember a vas-
függönyön túlról egy nyugati lapban publikálhatott,
azonban Boksay György cikket írhatott ‘62-ben a
Nagy Britanniában és Írországban megjelenő Cam-
ping and Outdoor Life magazinba. Számos külföldi
méltóságnak tolmácsolt, többek közt Fülöp herceg-
nek, és Salvatore Quasimodo-nak, akinek Balaton-
füredre látogatását ma is egy fa, és egy általa írt
verset viselő emléktábla őrzi a Tagore sétányon,
melyet Boksay György fordított magyar nyelvre. Üde
színfolt volt az életében, hogy Dr. Sárközy István
igazgató felkérésére 6 évig tanított a Lóczy Lajos
Gimnáziumban idegenforgalmi ismereteket, melyhez
a tankönyvet is ő írta meg. Mindezek mellett nagyon
gazdag írói és műfordítói tevékenysége is volt.

Nem mehe-
tünk el szó
nélkül munká-
jának azon
időszaka mel-
lett sem, me-
lyet a hajó-
gyárban töl-
tött. Nem volt
egyszerű dol-
ga, hiszen el
kellett sajátíta-
nia a hajóépí-
tés és hajózás
ma gyar szak-
mai nyelvét,
majd a szak-
kifejezéseket
le kellett fordí-
tania angol,
német és olasz
nyelvekre. Kol-

légái visszaemlékezései alapján György ezt nagyon
precízen, és gyorsan megtette. 1973 őszén már teljes
értékű, a műszaki nyelvet jól ismerő tolmácsként
szerepelt egy holland hajózási vállalattal folytatott tár-
gyaláson. A szerződést 3 héten belül megkötötték,
és egy évvel később leszállították az uszályt. Na-
gyobb méretű uszály azóta sem készült Balatonfü-
reden. Boksay György segítsége nélkül ez nem jö-
hetett volna létre.
Mindezek mellett Boksay György Csopakon is aktívan
tevékenykedett. Igen sokat küzdött szóban és írásban
a község gyarapodásáért, és az akkoriban Csopakot
előnytelenül ketté vágónak tartott főút vonalának
megváltoztatásáért. Nagyban neki is köszönhető hogy
Csopakon orvosi rendelő és hajókikötő épült. 
A rendszerváltás utáni években egy jól működő,
nemzeti-polgári töltetű civil szervezet alakult Falu-
védő Kör néven. Vezetőnek Boksay Györgyöt kérték
fel. Kiváló előadók, többek között például Jáki Sán-
dor Teodóz „a Csángók apostola”, bencés szerze-
tes, dr. Halzl József, a Rákóczi Szövetség elnöke,
és az olaszországi Garda-Tavi Intézőbizottság elnök-
ségi tagjai is tartottak előadásokat. Boksay György

Boksay György és felesége Boksay György

Autós kirándulás tervezete
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csak elhatalmasodó betegsége miatt mondott le az
elnökségről, de a kör még néhány évig működött.
A felesége által 1967-ben Csopakon megalapított,
és 23 éven át vezetett Kaláris Néptáncegyüttest
kezdettől segítette, külföldi szerepléseiket szervezte,
és a nyelvi segítség nehéz feladatát őszinte odaa-
dással, térítés nélkül végezte.

Nyugdíjasként emlékezetes külföldi utazásokat ve-
zetett a környező települések lakóinak. Kiemelten
Olaszország városaiba, északra, Rómába és a
Garda-tó környékére. A 2004 októberében, Balaton-
füreden rendezett Boksay emlékkiállítás vendég-
könyvébe Horváth Mihály legendás professzor eze-
ket a kedves szavakat jegyezte róla:
„Ezen balatonfüredi rendezvény egy becsületes, hi-
teles és alkotó élet harmonikus együttesét mutatja.

Igazolja azt, hogy nehéz időkben is meg lehet találni
azon területeket, ahol közhasznúan lehet alkotni, te-
vékenykedni. Példa lehet ez napjaink civil társada-
lom építése számára. Az életpályán átsüt vallásos
elkötelezettsége, hazafias érzülete, mint teremtőjének
hatóereje. Felesége büszkén őrizheti emlékét.”
Élete utolsó szakaszában súlyos betegséggel kellett
megküzdenie, amiről felesége így emlékszik: „A Jó
Isten megengedte, hogy súlyos, hosszú betegsége-
iben én ápolhassam - éveken át. Sokszor az ájulás
határáig. Mert nagyon szerettem. Sok kiváló orvos,
jó érzésű ember segített a nehéz időkben, de a fi-
zikai és lelki teher nagyon megviselt. Pedig Gyurka
fegyelmezett, türelmes beteg volt. A hiten alapuló,
láthatatlan szeretetkötelék most is összetart minket:
megoldást sugall, vigasztal, bátorít.”
Sajnos ennek a cikknek a terjedelme kevés, hogy
igazán megismertessük Boksay György életútját,
azonban a 2012-ben kiadott, az életét feldolgozó,
Boksay György idegenforgalmi és irodalmi munkás-
sága (Pannonhalma-Balatonfüred) című könyvében
Dr. Bóka István, Balatonfüred polgármestere így ír
róla: „... A könyvből kiderül: mindig is hű maradt
ahhoz az erkölcsi rendhez, amire nevelték. Soha
nem alkudott meg. Ha igazságtalan helyzetbe ke-
rült, küzdött a maga eszközeivel: becsületesen, tisz-
tességesen és következetesen. S amikor látta, hogy
az erőszakos politika erősebb, akkor félreállt, és
máshol vállalt feladatot. Hazajött Füredre a hajó-
gyárba, ahol kamatoztathatta szakmai felkészültsé-
gét, idegen nyelvi ismereteit és hűségét a közös-
séghez.” Biztatom Önöket, hogy olvassák el a
könyvet, fenntartva ezzel Boksay György emlékét.

Salvatore Quasimodo beszédét és a ver-
set Boksay György fordította magyarra

Térképrajz

A Kaláris néptáncegyüttessel Finnországban Idegenvezető igazolványVendégkönyvből

Műtétek után lábadozóban Fülöp herceg nagy hódolója volt a lo-
vassportnak. Többször járt Magyaror-
szágon is. Egyik útján Boksay György
volt a tolmácsa, kísérője
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„Az ünnepléshez ünneplőbe öltözünk. Ez azonban
nem a legjobb ruhát jelenti, hanem azt a lelkületet,
ahogyan ezekre az ünnepi percekre magunkat is
felkészítjük és a gyerekeket is hozzászoktatjuk.” 

Czárán Eszter

Hogyan is készülődtünk óvodásainkkal Nemzeti ün-
nepünkre?

Az ünnepet megelőző ráhangolódás különbözött az
óvodai hétköznapoktól. Március 15-i készülődésünk
alkalmával leginkább érzelmi, hangulati elemeket
közvetítettünk a gyermekek számára. Ezek megnyil-
vánultak az ünnephez kötődő zenével, nemzeti szí-
nekkel, játékokkal, népi motívumokkal, énekekkel,
mondókákkal.
Az 1848-49-es forradalom és szabadságharc meg-
emlékezésére minden csoportban a gyerekek élet-
korának megfelelő tevékenységeket kínáltunk fel
óvodásainknak.
Nagycsoportosaink filcanyagból kokárdát varrtak,
népi játékokkal elevenítették fel a katonaéletet, hu-
száros színezőket, népi motívumokat színeztek. A

megemlékezés napjára nemzeti színű tulipánt haj-
togattak.
Középső csoportosaink óriáskokárdát alkottak apró
piros-fehér-zöld virágokkal. Könyveket nézegettek,
meghallgatták a Himnuszt, hallgattak katonatoborzó
dalokat, játszottak, meneteltek, énekeltek.
Kiscsoportosaink mondókáztak, csákóval fejükön
énekelték lelkesen: „Aki nem lép egyszerre…”. Várat
építettek, lovacskásat játszottak. Nemzeti színű tu-
lipános zászlót készítettek ragasztással.
Hagyományainkhoz híven idén is ellátogattunk a
gyermekekkel a Hősök Emlékműhöz, ahol tavaszi
énekeket énekeltünk, elmondtuk ünnepi verseinket,
majd óvodásaink csoportonként elhelyezték nemzeti
színű alkotásaikat.
Miként ünnepeljük a Mandulavirág napokat?
2013-ban kapta Intézményünk a Mandulavirág
Óvoda elnevezést. Ettől a dátumtól kezdve évről
évre projekthetet szerveztünk mandulavirágzás ide-
jén. Ebben az évben is így történt, s ajándékként
szép tavaszi időben gyönyörködhettünk a mandu-
lafákban.

Elég volt az óvoda környékén sétálgatni, csodaszép
látvány tárult elénk. Élményszerző sétájuk megihlette
nagycsoportosainkat, szép festményeikkel, rajzokkal
örvendeztették meg a folyosón sétálgató szülőket.
Mandulás sütemények illata járta át ezen a héten

Tavaszi ünnepek 
a Mandulavirág Óvodában
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délelőttönként a csoportok levegőjét. Készült man-
dulás piskóta, melyhez a középső csoportosok se-
gédkeztek. A nagyok mandulás kekszgolyót gyúrtak,
a kiscsoportosok linzert készítettek, húsvéti forma-
szaggatókkal. Nagyon szorgosan sodortak, szaggat-
tak, és persze kóstolgatták munkájuk eredményét.
A tevékenységek között kínáltunk a gyerekeknek
húsvéti barkácsolást, tojásfestést is.
Minden kisgyermek részt vett növények gondozá-
sában, ültetünk virágmagokat, fűszernövényeket,
zöldségmagokat, melyeket locsolgattunk, figyelem-
mel kísértük fejlődésüket. Így szereztek közvetlen
tapasztalatokat a természet újjáéledéséről.
Szerencsésnek mondhatjuk magunkat, gyerekek és
felnőttek egyaránt, hogy szép környezetben, közel
a természethez szerezhetünk benyomásokat, élmé-
nyeket.

Mikor lesz a tojáskeresés? – kérdezgették a gyere-
kek húsvét előtt
Tavaszi húsvétvárás idején izgatottak óvodásaink.
Az óvoda egész épülete hangulatában, dekorációival
az ünnepre hangoltak rá. Már a bejáratnál piros to-
jásokkal teli tojásfa köszöntötte az ide érkezőket.
Locsolóversek, tavaszi énekek hallatszottak a cso-
portszobákból. Óvodásaink a szabadban eltöltött
időt szerették nagyon ezekben a napokban. Ku-
kucskálták a bokrok alját tojás után, de inkább

csak bodobácsok, méhek, katicabogarak kerültek a
látókörükbe, ami persze legalább annyira izgalmas
volt számukra, mint a húsvéti tojás.
Az óvodai nagy tojáskereső nap sok programmal
teli nap volt. Közös reggelivel indult, habos kakaó-
val, kaláccsal, szépen terített asztalnál. Rosta Géza

előadóművész megzenésített versekkel lepte meg
óvodásainkat. A tavaszi dalok mellett elhangzottak
vidám kedvenc dalaink is, mellyel Géza évtizedek
óta megörvendeztet bennünket. Ezután a Nemzeti
Park bokrai, fái rejtekében kutatgattunk berzselt to-
jások, húsvéti meglepetések után. (Néhány gyermek
még nyuszit is látni vélt a növények között.)

Tavaszi ünnepeink alkalmával gazdag programokat
kínáltunk óvodásainknak. A készülődés az együttlét
örömét adta, erősödött a személyes kötődés a gye-
rek között a közös tevékenységek, a közösen átélt
élmények során. Erősödtek a hagyományok, a
közös élmény fokozta a gyerekek közösséghez való
tartozását. dr. Kissné Varga Szilvia

óvodapedagógus
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Berekháti Bernát 
és a húsvéti nyuszi
Berekháti Bernát, a barna mezei nyúl épp rokonlá-
togatóból tartott hazafelé, amikor hangos gurgulá-
zás ütötte meg a fülét. 
– Nocsak, visszatértek a gyurgyalagok! – gondolta.
Mivel szeretett gyönyörködni a színpompás kis ma-
darakban, és mindig kíváncsian hallgatta a messzi-
messzi tájakról hozott történeteiket, a Homokbánya
felé vette az irányt, hogy üdvözölje rég nem látott
barátait.
Amit ott látott, attól bizony elkerekedett a szeme!
Egy apró fehér házinyúl ugrándozott a löszfal tövé-
ben, és színes anekdotákkal szórakoztatta a ma-
darakat, akik kíváncsian hallgatták a mókás kis jö-
vevényt.
–Hát te meg ki fia borja vagy? – kérdezte Bernát,
– és mit csinálsz itt az erdőszélen?
– Bolyhoska a becsületes nevem, és mától szabad
ember, akarom mondani, nyúl vagyok! Ugyanis
megszöktem a gazdáimtól. Éppen erről mesélek
ezeknek a vidám kis tollasoknak.
– Megszöktéééél? – vonta fel szemöldökét Bernát.

– Miért szöktél meg? Én azt hallottam, hogy az
emberek gondoskodnak az állataikról, enni, inni
adnak nekik, és óvják őket minden veszélytől.
– Amikor húsvét reggelén megérkeztem a csalá-
domhoz, én is így gondoltam. Az egész lakás fel
volt díszítve a tiszteletemre: a barkaágakon festett
tojások lógtak, és még egy rólam készült szobrot
is kitettek az asztal közepére. Nagyon örültek
nekem a gyerekek! Szeretgettek, simogattak, min-
den nap friss vizet és répát kaptam. Boldog voltam.
Aztán egyszer csak minden elromlott. Egész egy-
szerűen megfeledkeztek rólam. Nem várt minden-
nap friss szénaágy, ropogós répa helyett zacskóból
száraz bogyókat szórtak elém, és csak akkor töl-
tötték újra az itatóm, amikor már kiürült, és hango-
san vertem a nózimmal. Volt, hogy még akkor sem.
Elpakolták az asztalról a szobromat is. Ezért elha-
tároztam, hogy felhúzom a nyúlcipőt, és lelépek ott-
honról. Vár a Nagyvilág, a sok-sok vidám kaland!
Az imént is, ahogy egy csodálatos terasz előtt ug-
rándoztam, az emberek jókedvűen iszogattak és
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koccintottak az egészségemre, a gyerekek boldo-
gan tapsikoltak és integettek, amint megláttak. Az
ilyen élet való nekem!
– Jajj, Bolyhoska – csóválta fejét Bernát. – Hallottál
már a veszélyről?
– A veszélyről? Mi az a veszély?
A veszély az, ha a hangoskodásoddal, a hófehér
bundáddal felhívod magadra az emberek és egyéb
ragadozók figyelmét. Ha nem tanulod meg, hogyan
kell a szabadban visel-
kedni, hamarosan egy
rókacsalád vagy egy
héja vacsorájaként
végzed!
– Jajj, most mi tévő
legyek? – siránkozott
a nyuszi. – Soha senki
nem mesélt nekem a
veszélyről. Legjobb
lenne hazamenni, de
hova?

Bernátnak jó szíve volt
és megsajnálta a kis
házinyulat:
– No, ne sóhajtozz itt
nekem, ha már ilyen
butuska voltál, hogy
megszöktél! Majd én
megtanítom neked, mi

az igazi szabad élet! De igyekeznünk kell, mert ha-
marosan sötétedik, és ilyen vakítóan fehér prémmel
nem lenne sok esélyed! 
– Először is hentergőzz meg itt a homokban! – adta
ki az utasítást Bernát. – Szürke köntösben köny-
nyebben el tudsz rejtőzködni! 
Bolyhoska elkezdett hemperegni a földön. Akkora
porfelhőt kavart, hogy a gyurgyalagok riadtan vo-
nultak vissza löszfalba vájt apró üregeikbe, onnan
pillantgattak kifelé, figyelve, mi lesz ebből. 
– Elég lesz! – szólt Bernát –, már egész barna a
bundád! Most szépen, óvatosan hazamegyünk hoz-
zám. Íme a második lecke: az „óvatosan” azt je-
lenti, hogy fűcsomótól fűcsomóig szökkenünk, köz-
ben folyamatosan nyitva tartjuk a szemünket és a
fülünket. Ha szokatlan dolgot látunk vagy hallunk,
akkor lelapulunk, és meghúzzuk magunkat addig,
amíg biztonságosan nem tudunk tovább haladni.
Ez azt is jelenti, hogy bármennyire is barátságos
emberek járnak errefelé, nem mutatkozunk. Még a
pincészet vendégei előtt sem. A veszély nem csak
a földről, hanem felülről is jöhet, azért a szépen
karban tartott füves területeket, lapos tisztásokat
is elkerüljük. Egyelőre lakhatsz velem, aztán majd
keresünk egy kényelmes otthont neked a közelem-
ben. 
A két kisnyúl lassan, óvatosan hazaszökdelt Bernát
berekháti otthonába. Azóta is boldogon élnek ott
népes családjukkal. Ha sötétedéskor a Berekháton
jártok, és csendben figyeltek, előfordulhat, hogy ta-
lálkoztok Bolyhoskával, Bernáttal vagy a Berekháti-
nemzetség valamelyik fürge tagjával.

Írta: Jámbor Eszter www.5tornacsuka.hu
Illusztráció: Tombor Balázs
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Nőnap a Nyugdíjas Klubban:

Évtizedek óta minden évben március 8-án ünnepli
a világ a Nőnapot, Klubunkban – ahol a hölgyek
száma jóval meghaladja a férfiak számát - március
7-én ünnepeltük e jeles napot.

Férfi klubtársaink előző nap délutánján virágcsok-
rokkal díszítették fel a Kultúrház nagytermét, meg-
terítettek és tavaszt idéző szalvétákkal ékesítették
az asztalokat.
Másnap öröm volt belépni az érkezőknek a hangu-
latos terembe.
A meghirdetett időpontra érkező hölgyek finom
szendvicsekkel, süteményekkel, pogácsával teli tál-
cákkal érkeztek.

Ambrus Tibor, községünk polgármestere is megtisz-
telte jelenlétével rendezvényünket, kedves szavakkal
és virággal köszöntötte a jelenlévő hölgyeket.
Klubunk férfi tagjai nevében Karáth János klubtár-
sunk mondott köszöntőt, majd a vállalkozó kedvű
férfi társaink versekkel kedveskedtek a hölgyeknek.
A kedves megemlékezés után halk zeneszó mellett
a finom falatok és frissítő italok fogyasztása közben
vidám, beszélgetős hangulat alakult ki.

Köszönjük a Polgármester Úrnak és a klubunk férfi
tagjainak e kedves megemlékezést és a virágokat,
a hölgyeknek pedig a finom falatokat.

Színházlátogatás 03. 13. és 
a Március 15. ünnepség

Március 13-án a szerda délutáni klubösszejövete-
lünk elmaradt, helyette a veszprémi Petőfi Színház-
ban a Csárdáskirálynő című operettet tekintettük
meg a klubunk színházszerető tagjaival. Fergeteges
előadás részesei lehettünk.
Másnap, március 14-én az 1848-49-es Forradalom
és Szabadságharc tiszteletére rendezett községi ün-
nepségen vettünk részt. A Csopak Református Ál-
talános Iskola diákjai műsorukkal méltó módon em-
lékeztek a hősökre, majd Ambrus Tibor Polgármes-
ter Úr tartott ünnepi beszédet.
Köszönjük a diákoknak és a felkészítő pedagógu-
soknak a felemelő, megható megemlékezést.
Az ünnepség után a hősi emlékhelyen mi is elhe-
lyeztük a megemlékezés koszorúját.

Víz világnapja

Érdekes előadás részesei lehettünk a Kultúrházban
március 2o-án a szerdai klubnapunkon.
A Víz Világnapja alkalmából Pádár Tibor környezetvé-
delmi mérnök, ökológus, környezetvédelmi tanár volt
a vendégünk, aki beszélt a bolygónkról, ill. a Föld
vízkészletével kapcsolatban számos érdekességet,
hasznos információt osztott meg a hallgatósággal.
Beszélt az élet kialakulásáról a Földön, diafilmen
bemutatta planétánk szerkezetét, láthattuk a víz
mennyiségét a bolygónk nagyságához viszonyítva,
valamint az édesvíz mennyiségéről is hallottunk
adatokat. Megemlítette az óceáni vízkörzés hatását,
esetleges leállásának következményeit.

Nyugdíjas Klub Hírei
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Felsorolta a bolygónkat veszélyeztető tényezőket, töb-
bek között a túlnépesedést, a klímaváltozást, a bio-
lógiai sokszínűség és a nyersanyagkészlet csökkené-
sét, az esőerdők kiirtását és még számos problémát.
Hangsúlyozta az ivóvizünk védelmének fontosságát
és az egészségünk megőrzése szempontjából a
megfelelő mennyiségű víz fogyasztását.

A Balatonról, mint édesvízről is szót ejtett és véle-
ménye szerint hálásak lehetünk, hogy itt Magyaror-
szág legtisztább levegőjű, legszebb megyéjében, a
Balaton mellett élhetünk.
Az előadás alatt elhangzott egy bölcs indián mon-
dás, miszerint: „A Földet nem apáinktól örököltük,
hanem unokáinktól kaptuk kölcsön.”
Említést tett az előadó az ENSZ 2030-ig tartó prog-
ramjáról, ami világunk átalakításáról az öko-kataszt-
rófa megelőzésére tett intézkedéseket tartalmazza.
Köszönjük az előadónak, hogy sok hasznos infor-
mációval gazdagította a hallgatóságot.

Kézműves délután.
A húsvéti ünnepekre készülődés jegyében telt a
klubnapunk szerda délután. A Kultúrház nagytermé-

ben elhelyezett asztaloknál a közelgő ünnepre ké-
szülődtek a megjelent klubtársak. 
Az előzőleg sütött mézeskalács nyuszifigurák cu-
kormázas díszítése, gipszből  készült figurák (csirke,
tojás, nyuszi) dekorálása, gyöngyfűzéssel ékesített
műanyag tojások, horgolt kis csirkék és tojások,
szalagból hajtogatott virágok készültek és a  tavaszi
ajtódíszek összeállításának fortélyait ismerhették
meg, ill. gyakorolták az érdeklődők.
Nagy sikere volt a csigatészta készítésnek, volt aki
házilag gyúrt tésztát hozott és volt aki a tészta  ké-
szítéséhez használt eszközökkel érkezett.
Az összejövetel végére az ünnephez kapcsolódó
tárgyak széles palettája készült el a szorgos kezek-
nek köszönhetően.
Köszönjük a közreműködőknek, hogy egy kreatív
délután részesei lehettünk. 

Nagy Ferencné Ani

Április 02. kedd, 14,30 óra: Senior örömtánc, Kultúrház
Április 03. szerda, 15 óra: Költészet napja  -  a Kultúrcsoport elő-

adása, Kultúrház
Április 08. hétfő, 13,45 óra: Gyógytorna, Mandulavirág Óvoda
Április 10. szerda, 15 óra: Séta a Balaton partra 

Indulás a Civil háztól. Rossz idő esetén vetítés a kultúrházban
Április 15. hétfő, 10 óra: Elnökségi ülés

13,45 óra: Gyógytorna, Mandulavirág Óvoda
Április 17. szerda: Séta a veszprémi várban Chikán András ve-

zetésével. Utazás egyénileg. Találkozás Veszprém Városháza
előtti téren 14 órakor (Veszprém, Óváros tér 9.)

Április 22. hétfő, 13,45 óra: Gyógytorna, Mandulavirág Óvoda
Április 23. kedd, 14,30 óra: Senior örömtánc, Kultúrház
Április 24. szerda, 15 óra: Közgyűlés, Kultúrház
Április 25. csütörtök Veszprém 17 óra: Bérletes színházi elő-

adás: Happy Ending - zenés prózai játék. Indulás  16 óra
10 perc Vasútállomás, 16 óra 15 perc Iskola előtti parkoló

Klubfoglalkozások: Összejövetelek a Civilházban, igény szerinti
napokon és időpontban. A foglalkozásokat és azok programjait a
szakkörök szervezik.
Pénztár és könyvtár minden szerdán 13 óra 45 perctől 14 óra
45 percig a Civil Házban. 

Elnökség

Csopaki Nyugdíjas Klub 
2024. április havi programja
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A horgászatot érintő szerveződések első ismert
formái Magyarországon több, mint 100 éves múltra
tekintenek vissza. Az első, már nevében is egyér-
telmű alaptevékenységű horgászegyesület 1908-
ban alakult meg, ez a mai is működő Budapesti
Sporthorgászok Egyesülete volt. Országos szerve-
ződésre csak később, 1946-ban került sor, ekkor
alakult az azóta is folyamatosan működő Magyar
Országos Horgász Szövetség, ismertebb nevén a
MOHOSZ, mely már az első működési év végére
17.000 tagot jegyzett, s ez a létszám mára jelentő-
sen emelkedett, megközelíti a félmillió tagot. Ezál-
tal a MOHOSZ ma Magyarország legnagyobb civil
szervezete. Fő céljuk eredetileg a halállományok
kezelése és a fenntartható horgászat gyakorlati
elősegítése volt. Az idők során ez a szerepkör ki-
bővült: ma már a horgászatot, mint kulturális és tu-
risztikai vonzerőt is fontosnak tartják. Különösen a
Balaton régióban, amely hosszú ideje központi he-
lyet foglal el a magyar horgászatban. Kiemelt fi-
gyelmet fordítanak a környezettudatos, fenntart-
ható módszerek alkalmazására is. Ezáltal a helyi
szervezetek ma már nemcsak a horgászat népsze-

rűsítésében, hanem a környezetvédelemben is
aktív szerepet vállalnak. A Csopak-Paloznak Hor-
gászegyesület 1978-ban alakult, ma közel 200
tagot jegyeznek. Az interjúban az egyesület közel-
múltban megválasztott elnöke, Somogyi Zoltán és
Kalauz Lajos működtek közre.

Civil szervezeteink bemutatása

Csopak-Paloznak 
Horgászegyesület

Horgásztanya 1982.



A közel fél évszázada alakult egyesület nagyon
büszke arra, hogy több tagjuk az alapítás óta aktív.
Elmondásuk alapján tudják, hogy a kezdetekben a
helyi partszakaszok, és horgászati lehetőségek na-

gyon különböztek a maitól. Akkoriban több volt a
nádas, ahol a helyiek saját kis stégjeikről horgász-
hattak. Az egyesület megalakulásakor a horgászkul-
túra sokkal közvetlenebb kapcsolatot ápolt a ter-
mészettel, az emberek gyakran napi étkezésüket is

a frissen fogott halakkal oldották meg. Zoltán azt
mondja, akkoriban még rendszeresen előfordult,
hogy egy család délelőtt 10 órakor megbeszélte,
hogy halat szeretne ebédelni, az apuka lement hor-
gászni, és délben már főtt a hal. 
Az elmúlt években sajnos a szervezet közösségi
élete háttérbe szorult, mert egy, a település szá-
mára is jelentős infrastrukturális fejlesztésre fóku-
száltak. Az új horgászstég megépítése volt a leg-
főbb projekt számukra, melyhez egy 2021-ben in-
duló pályázatból nyerték el a forrást. Bár a pályázat
lefutása nagyon hosszú időbe telt, mert a kiírás

után egy ideig szüneteltették azt, újra kellett pá-
lyázniuk, aztán amikor lezárult, közbe szólt a COVID
járvány, nagyon sok akadályba ütköztek, az enge-
délyek megszerzése is sok időt vett igénybe, és
nagyon szűkös volt az idő arra, hogy a több siker-
telen közbeszerzési eljárás után elkészülhessen a

projekt, ezért úgy döntöttek, a megvalósítást két
ütemre bontják. Az első ütem 2023 májusában in-
dult el, és a stéget novemberben adták át. Kalauz
Lajos elmondja - a turisztikai cél az, hogy Csopak
a nagyközönség által bejárható partszakaszhoz egy
nagyon jelentős növekményt fog kapni. Eddig kö-
rülbelül 80 méterrel bővült a mindenki által bejár-
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Alakuló közgyűlés 1978.

Társadalmi munka 2016.

Közösségi munka 1985.

Közgyűlés, horgásztanya 1982.

2017 családi nap



32

ható partszakasz ezzel a bejáróval. Már most is pá-
ratlan panoráma nyílik az egész öbölre, és ez még
további 100 méterrel fog növekedni. A móló rész,
ami most következik, az még szélesebb lesz. Az a
terv, hogy a csónak menhelyek megszűnnek, és az
ott lévő csónakok majd erről a mólóról nyíló csó-
nakkikötőbe kerülnek, ez már egy privát rész lesz.
A stég befejezése mellett az egyesület új vezetése
aktívan dolgozik a jövőbeni terveken, szeretnék fel-

lendíteni a horgászegyesület közösségi életét, és a
település által szervezett akciókon, rendezvényeken
is aktívan szeretnének részt venni. A minden évben
megszervezésre kerülő gyermeknapi horgászverse-
nyen, és a Falukarácsonyon való részvétel mellett
terveznek családi napokat a Horgásztanyán, és
szeretnének a Csopaki Strandon megrendezésre
kerülő Heppiend Fesztiválon is részt venni. – Tisz-
tában vagyunk azzal, hogy az utóbbi években a
szervezet aktivitása és közösségi megítélése nem
volt túl jó, de az új elnökség kifejezett célja, hogy
Csopak közösségi életében újra aktívan részt ve-
gyünk, és több civil szervezettel jó kapcsolatot
ápoljunk. Az a célunk, hogy a település lakói ész-
revegyék, hogy a Csopak-Paloznak Horgászegye-
sület tagjai aktívan részt vesznek a település kö-
zösségi életében, építésében, szépítésében -
mondja Somogyi Zoltán, akit az egyesület tagjai
maguk javasoltak elnöknek.
A Horgásztanyán rendszeresen tartanak horgász-
jegy árusítási napokat és fogási napló leadási le-
hetőséget is biztosítanak. Bár 14 éves kor alatt a
gyerekeknek nem kell vizsgázniuk, és mire a kis
pecások elérik ezt a kort, már nagyon otthonosan
mozognak a horgászat világában, ha valaki meg-
keresi őket, akkor szívesen segítenek abban, hogy

2017 gyermek horgászverseny

Nádvágás 2016.
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milyen felkészülés szükséges, hogyan tudnak vizs-
gára jelentkezni. – A szülői példa a horgászatban
is sokat jelent, egy horgász szülőnek előbb lesz
horgász a gyermeke is. Azonban az egyesület szí-
vesen segít bárkinek, aki szeretné kipróbálni magát.
A fiatalabb generációt is szeretnék megszólítani,
bevonni a horgászat világába. Éppen ezért, az
egyik legfontosabb rendezvényünk évek óta a
Gyermeknapi Horgászverseny, melynek megvalósí-
tásához szükséges forrással minden évben támogat
minket a MOHOSZ. A versenyt 14 év alatti gyer-
mekek számára szervezzük, akik minden évben
szép számmal indulnak a megmérettetésen. A je-
lentkezőket idén is szeretettel várjuk! – mondja Ka-
lauz Lajos.
Zoltán és Lajos egybehangzóan elmondják - a hor-
gászat egy aktív meditálás. Korunk nagy betegsége,
hogy az ember agya túl van terhelve információval,
és a horgászat során ez tud tehermentesedni és
regenerálódni. Azon jár az ember esze, hogy miért
nincs kapás, mi lehet a titka, csalit cseréljek, horgot
cseréljek, túl vastag a zsinór, túl vékony a zsinór?
Az egyik legáldásosabb hatása, hogy ilyenkor csak
erre figyel az ember. Azon túl, hogy jó levegőn va-
gyunk, napon vagyunk, és ha fogunk halat, akkor
minőségi halat eszünk, ezen kívül ez az egyik leg-
áldásosabb hatása. 

Nem mehetünk el amellett sem, hogy egyre nép-
szerűbb a horgászat, mint sport. Az egyesület kife-
jezetten büszke arra, hogy több sporthorgász tagjuk
is van. Egyikük már felnőtt kategóriában, évente
több, mint 10 versenyen indul országszerte, ahol
nagyon szép eredményekkel öregbíti a Csopak-Pa-
loznak Horgászegyesület hírnevét. És az ifjabb tagok
közt is van ígéretes tehetség, akinek próbálnak min-
den támogatást megadni a céljai eléréséhez.
Az egyesület jövőbeni tervei között szerepel a hor-
gászati lehetőségek további bővítése, új csónak ki-
kötő létesítése, és a horgászati kultúra népszerűsí-
tése. Az új vezetőség, melyben Hideghéthy Csaba,
alapító tag is szerepet vállalt, kiemelt figyelmet for-
dít arra, hogy a helyi tradíciók és modern lehető-
ségek ötvözésével működjenek tovább, növelve
ezzel a térség hírnevét. Legfőbb céljuk az egyesület
újra aktivizálása, és a horgászstég második ütemé-
nek elkészítése, és az egyesület tulajdonában lévő
két csónak menhely legalizálása, melyhez a MO-
HOSZTÓL is megkapnak minden támogatást. Ezek
a fejlesztések és közösségi programok bővítése to-
vább fogja erősíteni a pozitív hatást a helyi turiz-
musra, és a csopaki közösségre. Mindenkit arra
biztatok, keressék fel az egyesületet, és balatoni-
ként próbálják ki ezt a csodálatos, természetközeli
aktív kikapcsolódást.



34

Dr. Imre Bence Budapesten született, de már
egészen kisgyermekkora óta kötődik a Balaton-
hoz. Szüleivel és testvéreivel körülbelül hat hó-
napos korától minden nyarat a környéken töltöt-
tek, számos balatoni emléke van gyermekkorá-
ból, az erős kötődése talán innen eredeztethető.
Mindig az élet, az élővilág és a reál tantárgyak
vonzották, azonban nem volt mindig biztos
benne, hogy orvos szeretne lenni, ez inkább kö-
zépiskolai évei alatt körvonalazódott. Szülei je-
lentős hatással voltak rá, jó példaként szolgáltak
neki, bízik abban, hogy kicsit a nyomdokaikban
is léphet. Édesanyja biológia tanárként, fejlesztő
pedagógusként dolgozott, Édesapja gyermekor-
vos, ezáltal belelátott ebbe a hivatásba. Pályafu-
tása elején a fővárosban, és vonzáskörzetében
dolgozott háziorvosi rendeléseken, gyakorlatai
nagy részét is itt töltötte. Egyik legemlékezete-
sebb gyakorlata Szigligeten volt, ahol egy nagy
tudású, kedves Doktornő pártfogása alatt ismer-
hette meg egy vidéki vegyes háziorvosi praxis
életét. Itt döntötte el, hogy ez az életforma, mun-
kastílus lenne számára a legmegfelelőbb. Ösz-
szességében a Balatonhoz való kötődésének és
ennek a gyakorlatnak a pozitív élményei ered-
ményezték az, hogy végül Csopakon kötött ki,
ahol 2018 januárja óta dolgozik háziorvosként,
és ma is elkötelezetten végzi munkáját, hogy
elősegítse a közösség egészségének megőrzé-
sét és fejlődését.

Milyennek látja a háziorvosi szerepét a mai,
gyakran bizonytalan és változó világban, és mi-
lyen konkrét célokat tűzött ki maga elé, hogy
stabil támaszt nyújthasson pácienseinek ebben
a környezetben?
A fő küldetésem talán az, hogy a mai bizonytalan
világban, és nehezedő körülmények között is egy
biztos pont lehessek a pácienseim számára,
lehet, hogy nem hangzik nagy dolognak, de néha
azért nagy kihívás. A terhelés egyre nagyobb raj-
tunk, talán a COVID járványt éreztem egy vízvá-
lasztó pontnak, akkor nagyon megnőtt a terhe-
lésünk. Teszteltünk, oltottunk a szokásos min-
dennapi munka mellett, és amiatt is jelentősen

növekedett a betegforgalmunk (ezt hivatalosan
publikált adatok is kimutatták), hogy ez időben
nem volt egyszerű bejutni vizsgálatokra, szakren-
delésekre, mivel a kórházakat olyan szinten le-
terhelte a járvány, amit csak emberfeletti erővel
lehetett megoldani, így érthető volt, hogy csak a
feltétlen halaszthatatlan vizsgálatokat tudták el-
végezni. Sajnos azt hiszem azóta sem tudott ma-
gához térni teljesen az ellátás. És valahogy ná-
lunk se tért vissza a betegforgalom a járvány
előtti szintre. Hétfőnként nem ritka a 70-90 kö-
zötti betegforgalom a 4 órás rendelési időben,
és ehhez jönnek a hívások, háznál történő be-
tegellátás. Ha egy nap „csak” 40 körüli betegel-
látás van, az már kevésnek mondható.

Mik voltak a legfontosabb lépések, amelyeket
megtett a praxis átvételekor annak érdekében,
hogy fenntarthatóvá tegye a működést? Hogyan
alakult ki az együttműködés az Önkormányzattal
a praxis fejlesztése kapcsán?
Mivel a gyermekgyógyászat is mindig közel állt
a szívemhez, így szerettem volna, ha több kis
pácienst láthatok el az idősebb betegek mellett.
Ezt el is értem, mivel jelentősen megnőtt tevé-
kenységem kezdete óta a praxisba tartozó gyer-
mekek száma. Persze összességében elmond-
ható, hogy a praxis mérete jelentősen nőtt.

Interjú Dr. Imre Bencével
Csopak háziorvosával
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Amikor átvettem a praxist igazából a működőké-
pesség határán volt, mivel jelenleg a kormányzati
cél, hogy az 1200 fő alatti praxisokat összevon-
ják más praxisokkal. Az akkori létszám közel volt
ehhez, azonban azóta jelentősen emelkedett a
létszám, jelenleg 1550 fő körül járunk, így egy
hosszú távon is működőképes praxis jött létre.
Ez a cél is teljesült. Szakmai oldalról pedig sze-
retem a fejlődést, mindig valami újat nyújtani, ami
mind számomra, mind a betegeinknek segítség,
szerencsére az ehhez szükséges fejlesztésekben
az Önkormányzat is mindig partnerünk. Ebből a
szempontból is szerencsésnek mondhatom
magam, sajnos egyáltalán nem általános és ma-
gától értetődő, hogy ilyen pozitívan, segítőkészen
állnak a háziorvosi ellátáshoz mindenhol, nálunk
szerencsére egy kölcsönösen jó kapcsolat alakult
ki, szeretnénk ezt ugyanígy tovább vinni.

Milyen stratégiát követ a praxis fejlesztése terén,
és milyen konkrét lépéseket tett az új orvosi esz-
közök beszerzése érdekében? Hogyan segítet-
ték ezek az eszközök a mindennapi munkáját, és
milyen hatással voltak a közösségre a COVID-19
járvány alatt, és azóta?

A fejlesztések folyamatosan napirenden vannak.
Amennyiben kiírnak egy pályázatot eszközfejlesz-
tésre, mi mindig igyekszünk részt venni, de ettől
függetlenül is voltak, vannak olyan programjaink
is melyeket az Önkormányzat saját forrásból biz-
tosít. Volt több védőoltási kampányunk a meg-
előzés jegyében, vagy itt említeném az Egészsé-
ges Csopakért programot is. Sajnos ebben is a
világjárvány okozott egy kis nehézséget, mivel
olyan fokú erőforrást vont el, hogy nem maradt
időnk, lehetőségünk ezekre fókuszálni. Mindemel-
lett pozitív hozadéka is volt a járványnak, kiderült,
hogy mekkora ereje van egy kis közösség össze-
fogásának. Számos civiltől kaptunk segítséget

ekkor, illetve a Polgármester Úr is elismerésre
méltó kreativitással és aktivitással állt a helyzet-
hez, az Önkormányzattól is megkaptunk minden
támogatást. Amikor nem volt maszk, sokan
maszkot varrtak és sorolhatnám még.

Visszatérve az eszközökre, korábban is nyertünk
már pályázaton eszközöket, de tavaly év végén
egy nagyobb volumenű pályázat keretében igen
jelentős fejlesztés valósulhatott meg. Kezdve az
egyszerűbb eszközöktől pl. vérnyomásmérő, vér-
cukormérők, mérleg, vizsgálólámpa, de hossza-
san sorolhatnám, olyan eszközöket is nyertünk,
mint az ultrahang és kisebb laborgépek. Így az
alap eszközparkunkat is felfrissíthettük, és emel-
lett újabb vizsgálati lehetőségek is elérhetővé vál-
tak. A téli szezonban nagyon hasznosnak bizo-
nyult egy torok és mandulagyulladást is okozó
baktérium kimutatására alkalmas laborgép, így
könnyebb volt eldönteni, hogy mikor szükséges
ténylegesen antibiotikumot írni.  Emellett a gép
számos egyéb paraméter mérésére is alkalmas,
például kimutatható vele a szervezetben lévő
gyulladás mértéke egy fertőző betegségnél.
Az ultrahang gép is nagyon hasznos lesz hosszú-
távon, persze az ebben való jártasság megszer-
zése egy hosszú tanulási folyamat, és nem úgy
kell tekinteni rá, hogy ezzel kiváltható egy ultra-
hangos szakorvos által végzett vizsgálat, inkább
abban segít, hogy gyorsabban hozhassunk jó dön-
tést a beteg érdekében. Sok eszközt említhetnék
még, de az meghaladná a jelen cikk terjedelmét.

Milyen megelőzési stratégiákat alkalmaz a praxi-
sában, és hogyan tájékoztatja a pácienseit a kü-
lönböző szintű prevencióról? Milyen konkrét lépés-
eket tesz a primer prevenció érdekében, és milyen
szerepet játszanak ezekben az intézkedésekben
az életmódbeli változások és a védőoltások?
A megelőzés a legfontosabb, ha már kialakult
egy betegség, akkor csak abban reménykedhe-
tünk, hogy még időben vagyunk. Ez kiemelten
igaz a daganatos megbetegedéseknél, de bár-
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mely betegségre igaz. A megelőzésnek, prevenció-
nak több szintje van. Sokan abban a hitben van-
nak, hogy a megelőzés az egyenlő azzal, ha el-
mennek szűrővizsgálatokra, pedig ez csak a meg-
előzés második szintje. Mivel itt már a meglevő
betegséget keressük és ha szerencsénk van időben
észleljük ahhoz, hogy annak még ne legyen komo-
lyabb következménye. Ez a szekunder prevenció.
A primer prevenció lenne a legfontosabb, ami a
betegségek valódi megelőzéséről szól. Erre jó példa
a védőoltások beadása, amivel elkerülhető a meg-
betegedés. Szintén jó példa erre az egészséges
életmód, megfelelő étkezés, mozgás, a káros be-
hatások, mint dohányzás, energiaital elkerülése.
A tanácsom a megelőzéséhez nagyon egyszerű,
kissé közhelyes, annál kevesebben tartják be mégis.

• Mozogjanak többet a szabad levegőn (pl.
napi 1 óra séta télen is)

• Igyanak elegendő folyadékot, kb. napi 2,5
liter víz (hőmérséklettől és fizikai aktivitástól
függően többet is)

• Fogyasszanak több nyers zöldséget és gyü-
mölcsöt 

• Kerüljék, minimalizálják az alkohol fogyasztást
• Ne egyenek túl sok nehéz, füstölt, tartósított ételt
• Fogyasszanak kevesebb hústerméket
• Persze ez így túl általános, de a lényeg benne
van. Fontos, hogy megtaláljuk azt az étkezés-
mozgás kombinációt, ami hosszú távon is tart-
ható, de elérhető vele a testsúly optimalizálása
és egy fittebb, boldogabb egyént eredményez.
Semmi értelme olyan sanyargató diétákba kez-
deni, ami hosszú távon tarthatatlan.

Hamarosan lesz Csopakon egy Egészségnap.
Nem lehet elégszer hangsúlyozni ezeknek a leg-
főbb célját, mire szeretnék leginkább felhívni
ezzel a figyelmet? Milyen szűrővizsgálatokat és
programokat terveznek?
Fentebb említettem is a szekunder prevenció je-
lentőségét, az egészségnap két dologról szól el-
sősorban. Az egyik, hogy felhívja a figyelmet a

valódi megelőzésre, az egészséges életmódra, a
másik, hogy időben észrevegyük szűrővizsgála-
tokkal, az esetleg már kialakult problémát. A
rendszeres szűrővizsgálatok azért fontosak, hogy
még időben észre vegyük a betegségeket, ezáltal
elkerülhetjük a tragikus végkimenetelt. Ennek
jegyében az Önkormányzat jóvoltából 2024.
május 11-én egészségnapot rendezünk Csopakon
a Református Általános Iskola épületében. Ezen
a napon az alábbi vizsgálatok és programok
lesznek elérhetőek:

• Urológiai szűrés (előzetes regisztráció szüksé-
ges: rendelo@csopakrendelo.hu), PSA vizsgálat

• Bőrgyógyászati tanácsadás, szűrés
• Allergia vizsgálat
• Hallásvizsgálat
• Dietetikus előadása
• Gyógytorna és tanácsadás

Milyen tanácsokat adna a pácienseinek a tavaszi
és nyári hónapokban a fizikai aktivitás és az
egészséges életmód fenntartására? Milyen kü-
lönleges intézkedéseket javasolna a növekvő hő-
mérsékletek és a napfény hatásainak kezelésére?
Tavasszal a jó időnek köszönhetően többet va-
gyunk a szabadban, többet mozgunk, ami ön-
magában nagyon jó dolog. Ilyenkor érdemes
odafigyelni még jobban a megfelelő mennyiségű
folyadék fogyasztására, különösen fizikai aktivitás
során. Egyre többet süt a nap, így ilyenkor a
napvédelem is elengedhetetlen. Használjuk ki a
jó időt, legyünk minél többet a szabadban, mo-
zogjunk napi rendszerességgel, ez jót tesz a test-
nek és a léleknek is.
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EGÉSZSÉGNAP
2024. május 11.

Szűrővizsgálat a háziorvosi rendelőben
(Csopak, Fecske utca 1.):

9:00-12:00 urológiai szűrővizsgálat
– Dr. Szikszai Adél, urológus (ELŐZETES BEJELENTKE-
ZÉS: rendelo@csopakrendelo.hu)

Szűrővizsgálatok 
a Csopaki Református Általános Iskolában

9:00-11:00 bőrgyógyászati szűrés
– Dr. Ketzán Eleonóra, bőrgyógyász

9:00-12:00 allergia vizsgálat
– Dr. Siró Edit, fül-orr-gégész

9:00-12:00 hallásvizsgálat 
– Hallomás

9:00-12:00 gyógytorna/tanácsadás
– Szerenka Gergő – gyógytornász

10:00-10:30 átmozgató gyógytorna Szerenka Gergővel

11:00-12:00 Szálka Brigitta dietetikus előadása
- Cukorbetegség, inzulinrezisztencia a gyakorlatban

A programváltoztatás jogát fenntartjuk.
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Tájékoztatom a Tisztelt Szülőket, hogy Csopak
Község Önkormányzata által fenntartott Mandula-
virág Óvodába a gyermekeket a 2024/2025-ös ne-
velési évre a következő időpontban lehet beíratni:

2024. április 22-én (hétfőn) 08.00–17.00 óráig

A 2011. évi CXC. Nkt. rendelkezései értelmében, a
gyermek abban az évben, amelyben augusztus 31-ig
a harmadik életévét betölti, az óvodai nevelési év
első napjától, vagyis szeptember 1-től kezdődően
napi négy órát óvodai nevelésben köteles részt venni.
A szülő az óvodai nevelésben történő részvételre
jogszabály alapján kötelezett gyermekét köteles be-
íratni az önkormányzat által közzétett közleményben
meghatározott időpontban a lakóhely/tartózkodási
hely szerint illetékes óvodába.

Az óvodába a 2024/2025-ös nevelési évre a 2021. au-
gusztus 31-ig született gyermekek beíratása kötelező.

Az óvodai nevelés a gyermekek neveléséhez szük-
séges, a teljes óvodai életet magában foglaló játé-
kos foglalkozások keretében folyik.
Az óvodai nevelés a gyermek hároméves korában
kezdődik, és addig az időpontig tart, ameddig a
gyermek a tankötelezettség teljesítését meg nem
kezdi. Az óvoda a gyermek három éves korától a
tankötelezettség kezdetéig nevelő intézmény.

Óvodai felvétel
Az óvodai felvétel, átvétel jelentkezés alapján történik.
Az óvodába a gyermek – a törvényben foglalt kivé-
tellel – harmadik életévének betöltése után vehető fel.
A szülő a gyermeke óvodai felvételét, átvételét bár-
mikor kérheti, a gyermekek felvétele folyamatos.
Az óvoda felveheti azt a gyermeket is, aki a har-
madik életévét a felvételtől számított fél éven belül
betölti, feltéve, hogy a településen minden három
éves és annál idősebb gyermek óvodai felvételi ké-
relme teljesíthető.
A gyermeket elsősorban abba az óvodába kell fel-
venni, átvenni, amelynek körzetében lakik, vagy ahol
szülője dolgozik.
A felvételről, átvételről az óvoda vezetője dönt.
Az óvoda köteles felvenni, átvenni azt a gyermeket,
aki köteles óvodába járni, ha lakóhelye, ennek hiá-
nyában tartózkodási helye a körzetében található.

Óvodai beiratkozás
Óvodai beiratkozáskor be kell mutatni:
• Gyermek anyakönyvi kivonatát,
• A gyermek lakcímét igazoló hatósági igazolványt,
• A szülő személyi azonosító hatósági igazolványát,
• A szülő lakcímet igazoló hatósági igazolványát.
• A gyermek TAJ kártyáját

A szabálysértésekről, a szabálysértési eljárásról és a
szabálysértési nyilvántartási rendszerről szóló 2012.
évi II. törvény 247. § a) pontja alapján az a szülő
vagy törvényes képviselő, aki a szülő felügyelete
vagy gyámsága alatt álló gyermeket a kellő időben
az óvodába nem íratja be, szabálysértést követ el.
Az intézmény vezetője az óvodai felvételi, átvételi ké-
relem elbírálásáról, a döntést megalapozó indoklással,
a fellebbezésre vonatkozó tájékoztatással 2024. május
31-ig értesíti a szülőt, továbbá az óvodai nevelésre
kötelezett gyermek felvétele, átvétele esetén indoklás
nélkül értesíti az előző óvoda vezetőjét is.
Az intézményvezető a gyermek óvodai felvételéről
hozott elsőfokú döntése ellen a szülő a közléstől
számított 15 napon belül a gyermek érdekében el-
járást indíthat, a kérelem tekintetében a fenntartó
nevében Csopak község jegyzője jár el és hoz má-
sodfokú döntést.
A jogorvoslati eljárás szabályait a 20/2012. (VIII. 31.)
EMMI rendelet tartalmazza.
Az óvodai jogviszony beiratkozással, a felvételi
adatlap kitöltése után válik érvényessé. Az óvodai
felvétellel jogviszony keletkezik az óvoda és a ne-
velésre átvett gyermek (szülője, gyámja) között. E
naptól illetik meg az óvodás gyermeket a házirend-
ben foglalt jogok és kötelességek.
Az óvodába felvett gyermek csoportba való beosz-
tásáról az óvoda vezetője dönt, a szülők és a ne-
velőtestület véleményének figyelembe vételével.
Az az óvodaköteles gyermek, aki halmozottan hát-
rányos helyzetű, napi hat órában óvodai foglalko-
záson köteles részt venni.
A napi négy órában óvodai nevelésre kötelezett
gyermek szülője, amennyiben gyermeke óvodakö-
telezettségét külföldön teljesíti köteles arról a be-
iratkozás idejének utolsó határnapját követő tizenöt
napon belül írásban értesíteni a gyermek lakóhelye,
annak hiányában tartózkodási helye szerinti illetékes
jegyzőt. A jegyző tájékoztatásának indoka, hogy az
óvodaköteles gyermekek nyilvántartását továbbra is
ez a hatóság vezeti.
Az óvodába felvett gyermeket az óvoda nyilván-
tartja. Ha a gyermek óvodát változtat, további nyil-
vántartása az átadó óvoda értesítése alapján az át-
vevő óvoda feladata. Az óvoda törli az óvodába
felvettek nyilvántartásából azt a gyermeket, akinek
óvodai jogviszonya megszűnik.
A szülőt megilleti a szabad óvodaválasztás joga.

Amennyiben gyermeküket másik településen írat-
ják óvodába, a jogviszony létrejöttéről igazolást ké-
rünk bemutatni a felvételt biztosító óvodától a cso-
paki Mandulavirág Óvoda vezetőjének, valamint
Csopak Község jegyzőjének.

Dr. Szántód Anita jegyző

Közlemény a 2024/2025-ös nevelési évre
történő óvodai beíratás rendjéről
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Tisztelt Szülők!
Értesítjük az érintett szülőket, hogy a 2024/2025.
tanévre történő általános iskolai beíratás rendje a
következő:
Beiratkozás időpontja: 2024. április 18. – 2024. áp-
rilis 19. 8-17 óráig

A beiratkozásra online is van lehetőség.
Rendje a következő:
A Csopaki Református Általános Iskola honlapján
megtalálhatók a beiratkozáshoz szükséges nyom-
tatványok (https://refiskolacsopak.hu), ezeket szí-
veskedjenek visszaküldeni az iskolatitkar@csopak.hu
email címre.

Beiratkozási dokumentumok a következők:

• Beiratkozási lap

• Nyilatkozat felügyeleti jogról

• 3 gyermekes kedvezmény nyilatkozat

• Nyilatkozat hittanoktatásról

• Nyilatkozat az étkezés befizetésének módjáról

• Nyilatkozat házirend elfogadásáról

• Nyilatkozat annak elfogadásáról, hogy a gye-
rekekről fotók, kamerafelvétel készülhet

• Nyilatkozat szállításról

• a gyermek nevére kiállított személyi azonosítót
és lak címet igazoló hatósági igazolvány (lak -
cím kártya),

• adóazonosító számot tartalmazó kártya

• a gyermek születési anyakönyvi kivonata

• a gyermek TAJ-kártyája

• a szülő/gondviselő személyazonosító igazolványa

• gyermekről pedagógiai szolgálat által kiállított
szakvélemény (abban az esetben, ha gyer-
meke rendelkezik vele)

Ezen dokumentumokat lehetőség szerint kitöltve,
aláírva beszkennelt vagy lefotózott formában szí-
veskedjenek visszaküldeni a fent megjelölt email
címre, a dokumentumok szerkeszthető formában
is elérhetőek a honlapon.
A gyermek és szülő igazolványait beszkennelt vagy
lefotózott formában email-ben szíveskedjenek küldeni.
Akinek bármilyen segítségre van szüksége, azt a
06-87-789-565 telefonszámon jelezze.

A tankötelezettsége teljesítését 2024. szeptember
1-jétől megkezdő gyermekét a szülő a fenti idő-
szakban köteles beíratni a választott vagy a lakó-
helye – ennek hiányában tartózkodási helye – sze-
rinti kötelező felvételt biztosító általános iskola
első évfolyamára.
A felvételről az iskola igazgatója dönt, melyről
írásban értesíti a szülőket.
A döntés ellen a szülő – a közléstől, ennek hiá-
nyában a tudomásra jutástól számított 15 napon
belül – jogszabálysértésre vagy érdeksérelemre hi-
vatkozással jogorvoslati kérelmet nyújthat be. A ké-
relemmel kapcsolatban az iskola fenntartója jár el
és hoz másodfokú döntést. Amennyiben a válasz-
tott iskola igazgatója a gyermek felvételét elutasító
döntést hoz, a szülő a gyermekét a döntés jog-
erőre emelkedését követő 5 napon belül köteles
beíratni a kötelező felvételt biztosító iskola első év-
folyamára.

Tisztelettel:
Huszár Péterné Igazgató

Közlemény a 2024/2025-ös tanévre történő
általános iskolai beíratás rendjéről
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Csopak Község Önkormányzatának Képviselő-tes-
tülete a 2024. március 20-i ülésén az alábbi ügyek-
ben döntött:
• Csopak Község Önkormányzatához több megke-
resés érkezett a 71-számú főút és a Balaton kö-
zötti üdülő területekről miszerint a szabályozási
terv és a helyi építési szabályzat tegye lehetővé
a lakó rendeltetés kialakítását, illetve az építési
követelményeknek megfelelő üdülőépületek lakó
rendeltetésre módosítását.

• A területen számos ingatlant használnak tulajdo-
nosaik állandó ott lakásra (főleg a covid időszak
után), viszont a lakóépületekre felvehető támoga-
tások, kedvezmények és pályázatok köréből az
üdülő rendeltetés miatt ki vannak zárva. (kedvez-
ményes hitel, napelem pályázat, energetikai kor-
szerűsítés pályázat, stb.)

• Jelen módosítási szándék a beépítési paraméte-
rek változatlanul hagyása mellett a lakó rendelte-
tés megengedése. A Testület döntött arról, hogy
elindítja a HÉSZ módosítási folyamatát.

• Módosította a Testület a Csopak-Paloznak Refor-
mátus Társegyházközséggel megkötött iskola

fenntartási Együttműködési Megállapodást, a tá-
mogatási összeg megemelésével.

• A Testület a 2024.02.07-i ülés alkalmával döntött
az egyes vízparti területek helyi védelem alá he-
lyezéséről, az eljárás megindításáról. Jelen dön-
tésével a 596/2. hrsz-ú ingatlan is bekerült a vé-
dendő területek közé, így komplexen, egységesen
kezelhetőbbé válnak az „Apáca strand” környéki
területek, hiszen a szomszédos ingatlanokat
(596/1, 595, 596/5 és 465/1 hrsz.) már kijelöltük
helyi védelemre.

• A Testület elfogadta az Olt-Alom Állatvédő Egye-
sület 2023. évi beszámolóját a településen vég-
zett gyepmesteri feladatokról. Feladatuk sokrétű,
a kóbor ebek befogásán túl, cicák ivartalanítását,
állattetemek elszállítását, hattyúk, gémek menté-
sét is végezték a településünkön. 

• A Csopak, Vadvirág utca kiviteli szintű tervdoku-
mentáció-, és árazatlan költségvetési kiírás elké-
szítésével megbízta a Veszprémi Tervező Kft.-t,
ezzel indítható a Vadvirág utca felújítása.

• A Magyar Madártani és Természetvédelmi Egye-
sület által meghirdetett madárbarát Település cím

Képviselő-testületi ülésről
jelentjük



41

CSOPAKI Hírek
2024. április

elnyerésével kapcsolatos törekvéseinek és ered-
ményeinek elismeréseképpen meghívót kaptunk a
Madárbarát Települések Országos Szövetsége
2024. március 13-án tartott alakuló ülésére, mint
alapító tag. A megalakuló egyesület azokat az
önkormányzatokat tömöríti egységbe, akik elkö-
telezettek a települési madár- és természetvéde-
lem ügyében és ezért aktívan cselekednek is. A
Testület úgy döntött, hogy alapító tagként csat-
lakozik a megalakuló Madárbarát Települések Or-
szágos Szövetségéhez.

• A Testület támogatásban részesítette a Csopak
Nyugdíjas Klubot, illetve a Pont Csopak rendez-
vénysorozatot.

• Döntött a stranddal kapcsolatban az animációs,
a vagyonvédelmi, a mederhomokozási szolgálta-
tások igénybevételéről.

• Döntött arról, hogy a 2024. évi szociális célú tü-
zelőanyag vásárlási programban részt vesz és pá-
lyázatot nyújt be.

• A Testület döntött arról, hogy továbbra is tá-
mogatja a védőoltásokhoz szükséges oltóanya-
gok beszerzését a csopaki szépkorú, valamint
csecsemő/kiskorú gyermekeket nevelő családok
számára. Az igénybevétel feltételeiről részletes
tájékoztatást adunk a www.csopak.hu honla-
punkon, az újságban, illetve a facebook olda-
lunkon. 

• A Képviselő-testület a Csopak Plul Malom (Kis-
faludy u.) területének rendezésére árajánlatokat
kért be és kiválasztotta a terület rendezésére a
vállalkozót.

• A Testület a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt. által,
2024. évi Testvértelepülési Programok és együtt-
működések támogatására kiírt pályázaton részt
kíván venni. 

• Jogszabályi kötelezettség, hogy minden év április
1-ig a fenntartónak az általa működtetett intéz-
ményekben a térítési díjakat felül kell vizsgálnia,
ismertetnie kell a Képviselő-testülettel.  A Testület
az intézményekben elfogadta az élelmezésvezető
által megküldött térítési díjakat, a személyi térítési
díjak módosítására rendeleti szinten a Szociális
és Oktatási Bizottság javaslata alapján dönt a
soron következő ülésén. 

Zárt ülésen született döntések:
• A Csopak Strandon található büfé bérletére vo-
natkozó benyújtott pályázati anyagot érvényesnek
hirdette ki, a pályázati eljárást a pályázati felhívás
alapján eredményesnek minősítette.

• A Testület kialakította álláspontját a készülő ba-
latoni vízparti tervvel kapcsolatban és felhatal-
mazta a Polgármestert, hogy ezt képviselje a
2024. március 27-i egyeztetésen.
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A húsvéti hagyományoknak megfe-
lelően óvodásaink és kollégáink
idén is tojásfává öltöztették a
strandi fügefánkat.

Önkormányzatunk nagyon fontosnak tartja a szűrővizsgálatokat, a felnőtt lakos-
ságnak szervezett Egészségnapok mellett már a legkisebbeknél is támogatja a
szűréseket.
Tóth Andrea szervezésében lassan 20 éve végeznek a csopaki óvodások nagy-
csoportosai számára lisztérzékenységi szűrést. Öröm, hogy idén minden óvodá-
sunknak negatív lett a teszteredménye! Köszönjük Andrea!

Kedves csopakiak!
A március 15-i megemlékezésen ismét tudtunk együtt, méltóképp ün-
nepelni. Iskolásaink az ünnephez, korukhoz méltó, sokszor megható
műsort adtak, fegyelemmel, odaadással és tehetséggel. Jó volt látni a
megemlékezésre jött tömeget, akik egy része már a terembe sem fért
be. Jó volt látni, hogy intézményeink és civil szervezeteink többsége
részt vett az ünnepségen és elhelyezték a megemlékezés koszorúit.
Úgy gondolom, hogy a közösségünk erejét az ünneplés képessége is
megmutatja, hiszen az ünneplés, a közös ünnep nem csupán a meg-
emlékezésről, a boldogságról és az örömről szól, hanem a közösség
összetartozásáról és az egymás iránti tisztelet megnyilvánulásáról is. 
Az ünnepek – lehetnek nemzeti megemlékezések, kulturális, vallási
vagy egyéb jelentős események – lehetőséget adnak arra, hogy a
megünnepeljük a számunkra fontos értékeinket.
Egy közösségi rendezvény lehetőséget nyújthat arra, hogy az em-
berek együtt legyenek, és megünnepeljék egymást és közösségüket.
Az ünnep és ünneplés nemcsak az adott pillanatban fontos, hanem
hosszú távon is meghatározó lehet, hiszen az ünnepek által kiala-
kulnak hagyományok, amelyek átörökítik a közösségünk számára
fontos értékeket a következő generációk számára is.
Így az ünneplés nemcsak az aktuális összetartozást erősíti, hanem hoz-
zájárul a közösségünk hosszú távú stabilitásához és boldogságához is.
Köszönöm, hogy ilyen sokan együtt ünnepeltünk!

Ambrus Tibor, polgármester
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Rövid hírek
Kedves csopakiak!
Május 11-én ismét lesz „Egészségnap” az iskolában!
Az elmúlt években a Covid, majd az iskola átépítése miatt elma-
radtak az egészségnapok, de idén sikerült megszervezni!
Imre Bence Doktor Úr jelzése alapján az általános vizsgálatok mel-
lett lesz urológus, bőrgyógyász, fül-orr-gégész (allergia vizsgálat),
dietetikus, szeretnénk még hallásvizsgálatot és optika-szemvizsgá-
latot. Kísérőprogramokat is szerveznénk előadással, gyógytornász
„megmozgatós” programmal, étel kostolóval. 
Vegyünk minél többen részt a szűrővizsgálatokon, hiszen az egész-
ségmegőrzés és a betegségmegelőzés fontosságát nem lehet
eléggé hangsúlyozni!

Városok, Falvak Szövetsége közgyűlésére került sor a
Magyar Művelődési Intézetében Lakitelken. Halász
János Elnök Úr elmúlt évi tevekénységünkről szóló
beszámolójának elfogadásával kezdődött az idei köz-
gyűlés, ahol a kötelező napirendek után beszéltünk az
idei programokról, településeink együttműködéséről,
táborokról, pályázatokról, előttünk álló feladatokról. 
Meggyőződésem, hogy az idei év az előző évekhez
hasonlóan eredményes lesz Csopak és a többi tag-
település számára.

Ambrus Tibor, polgármester

Tömegeket vonzott az egész országból a Húsvéti Sonka
és Kalácsfesztivál elnevezésű rendezvény, amit a helyi
önkormányzat a Grill Király Kft.-vel karöltve a strand
parkolójában rendezett meg március 28. és április 1.
között. Stílszerűen kapcsolódva az ünnephez koszorúba
font kalácsot is kínáltak sonkával. Aki csendre, a tava-
szi Balaton gyönyörű látványára vágyott, azt is megte-
hette, illetve megnézhette, ugyanis ingyen be lehet még
menni a strandra, ami meg is telt emberekkel. Sokan
sétáltak a parton, pihentek a padokon, a gyerekek ját-
szottak, valóságos piknikhangulat uralkodott a szikrázó
napsütésben, a nyarat idéző hőmérsékletben. A karnyúj-
tásnyira lévő árusok mindent kínáltak, mi szem-szájnak
ingere, a húsvétkor szokásos ételek mellett, mint például
sonka, kalács, főtt tojás, de azokra is gondoltak, akik
nem esznek húst, illetve kedvelik a zöldségeket, salátá-
kat, valamint az édességeket.  A fesztiválon nemcsak a
színvonalas balatoni gasztronómia és borászat volt jelen,
hanem különféle programokat is kínáltak ismert zenei
előadókkal, gyermekprogramokkal.

forrás: veol.hu fotó: Kovács Erika
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Rövid hírek

Gólyahír
Polinszky Benedek András

2024. március 3.
3500 gramm.

Szülei: 
Polinszky-Sződi Kinga és

Polinszky Bálint

Dudás Luca
2024. március 13.

3950 gramm.
Szülei: 

Dudás-Németh Szilvia és
Dudás Máté

Szívből gratulálunk, 
jó egészséget és sok

boldogságot kívánunk!

Hirdetési lehetõség
Hirdetésfelvétel: a szerkesztõség címén vagy a +87/799-100
telefon számon vagy e-mailben a marketing@csopak.hu
e-mail címen.
Hirdetési árak:
1/8 oldal   5.000 forint+ÁFA/egyszeri megjelenés,
1/4 oldal 10.000 forint+ÁFA/egyszeri megjelenés,
1/2 oldal 17.500 forint+ÁFA/egyszeri megjelenés,
1/1 oldal 35.000 forint+ÁFA/egyszeri megjelenés.

Gyászhír
Árki István

64. életévében elhunyt,
Szalai Lászlóné

82. életévében elhunyt,
Rumi Ernő

82. életévében elhunyt,
Pető Lajos Gyuláné

79. életévében elhunyt.
Öszinte részvétünk a gyászoló családnak!
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